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HUDA NESREČA NA MORJU MED DIVJANJEM VIHARJA

Potopila se je grška ladja z 271 potniki 
od katerih so do sinoči rešili samo 55

Ladja «Heraklion» je vozila na redni progi Kreta-Pirej in se je potopila blizu 
otoka Miloš - Nekaj čez polnoči je sporočila, da se potaplja in radio je nato 

utihnil - Ladje, letala in helikopterji so ves dan iskali brodolomce
ATENE, 8. — V današnjih prvih popolnočnih urah se je 

v bližini otoka Miloš potopila grška prevozna ladja, na kateri 
je bilo 271 oseb. Do nocoj so rešili 55 potnikov. Ob 2.10 po pol
noči je ladja, ki je bila registrirana z imenom «Heraklion» in 
je pripadala grški družbi «Tipaldos», sporočila, da je morje ze
lo razburkano in da je v nevarnosti. Radio je za nekaj časa u- 
tihnil in čez deset minut je ladja pozvala na pomoč in sporoči
la, da se potaplja. Radijski stik-------------------
je bil takoj nato prekinjen.
Nemudoma sta odšli na ozna

čeni kraj grška ladja «Haneia» 
in finska ladja «Lunailas», toda 
nista našli nobenega sledu o lad
ji «Heraklion». Minister za tr
govsko mornarico je takoj odre
dil, naj odplujejo na označeni 
kraj nekatere vojne ladje in dvi
gnila so se tudi vojaška letala. 
Kmalu zatem so opazili na mor
ju razbitine nekaj rešilnih čol
nov z brodolomci. Prva letala 
bo spustila v morje rešilne paso
ve in zdravila.

jo je pozneje kupila grška družba 
«Tioaldos».

Finska ladja «Lunailas» je pri
spela nocoj v Pirej s prvimi reše
nimi potniki. Eden od teh je časni
karjem izjavil: «Moj sopotnik me 
je davi nenadoma poklical in mi re
kel, naj tečeva iz kabine, ker se 
ladja potaplja. Skupaj sva odšla na 
krov med žvižganjem vetra in stra
hovito nevihto. Valovi so butali ob 
ladjo z vseh strani. V vodi sva se 
znašla drug ob drugem in sva osta
la v vodi vso noč opasana z rešil
nim pasom. Deževalo je. Valovi so

'Ladj, sHer.kiinno j, ..pustil, pri- “j* «»**»£*>,*
stanišče Haneja na otoku Kreti si
noči in je bila namenjena v pirej
sko pristanišče. Ladja je lahko pre
važala tisoč potnikov in 300 avto
mobilov in je opravljala redno pre
vozno službo na progi Kreta-Pirej. 
Potopila se je pet milj daleč od 
otoka Miloš. Ves dan je sedem gr
ških vojnih ladij iskalo brodolomce. 
Tem se je pridružila še nemška 
ladja cLienersand*. Ameriško po
slaništvo v Atenah je dalo na raz
polago vodno letalo. V Pireju so 
napravili v bolnišnici prostor za ra
njence. Skupina zdravnikov in ki
rurgov je v pripravljenosti. Pred
sednik grške vlade Stefanopulos je 
odredil enotedensko žalovanje.

Minister «a trgovinsko mornarico 
je nocoj sporočil, da je bilo na lad
ji 271 oseb, od katerih so do veče
ra rešili 55. Na kraju nesreče v 
bližini otoka Miloš se nadaljuje i- 
skanje. Pri tem sodelujejo ladje, 
letala in helikopterji. Med potniki 
ladje sta bila tudi dva. častnika, 19 
podčastnikov in 45 vojakov, ki so 
služili na Kreti.

Ni še znana usoda kapitana. Na 
Področju, kjer se Je ladja potopi
la, Je gosta megla in je malo upa
nja, da bodo našli še druge potni
ke pri življenju

V Grčiji so odpovedali vse urad
ne sprejeme. V Pireju se zbira ved
no večja množica pred uradi po
morske družbe «Tipaldos». Tudi 
v Haneji na Kreti se je pred uradi 
Podružnice te družbe zbralo veliko 
število ljudi, ki čakajo na poročila 
o rešenih brodolomcih. Po vsem 
mestu visijo žalne zastave.

Minister za trgovinsKO mornari
co je takoj imenoval preiskovalno 
komisijo, ki mora ugotoviti vzroke 
nesreče. Domnevajo, da je velik val 
odtrgal pokrov na ladijskem kro
vu, zaradi česar je voda zalila 
spodnje prostore in oddelek tretje
ga razreda ki je bil poln potnikov.

Klic na pomoč so sprejele na 
«mednarodnem valu« tudi radijske 
Postaje obalnih centrov ob Jadran
skem in Jonskem morju. Klic so 
takoj znova oddali, kakor določajo 
mednarodne konvencije, grškim re
ševalnim centrom ter ladjam' na 
morju. Radijski tehniki so bili še 
dalje v pripravljenosti, da bi ujeli 
druge znake.

Ko je ladja klicala na pomoč, je 
bila približno na sredi poti med 
glavnim pristaniščem na Kreti He- 
rakltonom in atenskim pristani
ščem Pirejem, kamor je bila name. 
njena. Ladja, ki je odrivala 8922 
ton, Je bila zgrajena leta 1949 za 
družbo «Fairfield,> v Glasgowu in

hati. Končno je davi prispela fin
ska ladja. Mornarji so se vrgli dva
krat ali trikrat v valove, da naju 
potegnejo iz vode.*

Drugi potnik je izjavil: «Bil sem 
deset ur opasan s svojim rešilnim 
pasom in nato ne vem nič več; prav 
res ne vem nič.*

Neki mornar je izjavil, da je tri 
ure plaval med velikimi valovi, do
kler ni čutil, da sta ga povlekli iz 
vode dve močni roki; bil je finski 
mornar. Vsi rešeni so skrajno iz
mučeni in so jih takoj odpeljali v 
bolnišnico.

Pozneje je prispela v Pirej tudi 
ladja «Minos», ki je prva prispela 
na kraj nesreče. Pripeljala je 12 
rešenih potnikov, ki so jih takoj 
odpeljali v bolnišnico. Pozneje sta 
dve angleški_ vojni ladji pripeljali 
druge tri rešene potnike, ki so jih 
tudi takoj odpeljali v bolnišnico.

V grškem parlamentu, je minister 
za trgovinsko mornarico izjavil, da 
so valovi odtrgali vrata predela, ki 
je bil določen za parkiranje avto-

65 vojakov zgorelo 
zaradi nenadnega požara

ANKARA, 8. — V kraju Yesilde- kor je znano, poudarja severnoviet-
re, 30 kilometrov od Erzeruma v 
vzhodni Turčiji, je davi nastal po-

Prav
mobilov na ladji. Valovi so odplavi-1 žar v vojašnici, pri čemer je zgu

bilo življenj 65 vojakov, 27 pa je 
bilo ranjenih.

Požar je povzročil vojak, ki je v 
zgodnjih jutranjih urah hotel poži
viti ogenj v peči. V ta namen je 
zlil v peč bencin in peč je eksplo
dirala. Velika baraka, v kateri je 
bilo 150 postelj, je bila v trenutku 
vsa v plamenih, ki so vojake prese
netili v spanju. Večina jih je zgo-

li slabo parkiran tovornjak 
to je morda bil vzrok nesreče.

Sirija zasegla 
imctj« družbe 
«lraq Petroleum*

«.». -p* **«.
vse imetje družbe «Iraq Petroleum pa so hudo °Pecenl- 
Company» v Siriji. S tem hoče dose
či plačilo vseh zaostankov, ki jih 
družba dolguje za prenos petroleja 
iz Iraka po sirskem ozemlju. Med 
zaplenjenim imetjem so tudi nafto
vodi in črpalne postaje ter skladi
šča in petrolejske naprave v prista
nišču Banias. Šest sirskih komisij 
je dobilo nalogo, naj prevzamejo i- 
metje družbe. Tehniki družbe pa so \ namu. Pozval je odgovorne držav- 
dobili ukaz, naj skrbijo za delova-1 nike, naj premirje, o katerem so 
nje naprav pod nadzorstvom teh ko se sporazumeli za božič in za Novo 
misij. '

Papežev poziv 
za mir v Vietnamu

RIM, 8. — Papež Pavel VI. je 
danes znova pozval na mir v Viet

namska vlada, da so ameriški pi
loti, ki bombardirajo Severni Viet
nam, vojni zločinci.

Omenjeni odbor javlja, da je do
bil številna sporočila hanojskib o- 
blasti, V zadnjem sporočilu ome
njajo hanojsKe oblasti primer de
vetnajstih severnovietnamskih mor. 
narjev, ki so jih ujele ameriške lad
je v Tonkinškem zalivu. Gre za ribi
če, ki so jih ujeli v sevemovietnam- 
skih teritorialnih vodah. Hanojska 
vlada zahteva njih izpustitev. Ame
ričani imajo sedaj v svojih rokah 
150 civilnih in vojaških severnoviet
namskih ujetnikov.

Ameriški državni tajnik Dean 
Rusk se je danes dvakrat sestal s 
Cangkajškom v Tajpehu.

TRST, petek, 9. decembra 1966

XIII. OBČNI ZBOR SINDIKATA SLOVENSKE ŠOLE V TRSTU

Šolski zakon se ne izvaja v celoti 
Oblasti ne držijo svojih obljub

Evgen Dobrila izvoljen za tajnika novega odbora SSŠ, ki bo sestavil 
ustrezno resolucijo za pristojne oblasti - (Glej poročilo na 3. strani!)

V mali dvorani Kulturnega doma je bil včeraj dopoldne 
13. občni zbor Sindikata slovenske šole. Razen članov so se 
občnega zbora udeležili občinski odbornik Dušan Hreščak, no
voizvoljena občinska svetovalka 
Jelka Gerbec in pokrajinski sve
tovalec Anton Kapelj, pedago
ški svetovalec prof. Stane Mihe
lič, šolski nadzornik Oskar Bole 
in nekateri didaktični ravnate
lji; žal, pa nismo videli nobene
ga ravnatelja srednjih in višjih 
srednjih šol.

Po poročilih tajnika, referentov za 
osnovne ter srednje šole, blagajni
ka in nadzornega odbora je sledila

ZARADI STAVKE

Prihodnja številka 
izide v torek

Zaradi 48-ume stavke novi
narjev v vsej državi, ki se je 
začela danes zjutraj in se bo 
končala v nedeljo zjutraj, 11. 
t. m., naš dnevnik v soboto in 
nedeljo ne bo izšel. Prihodnja 
številka bo izšla v torek zju
traj, 13. t. m.

diskusija, nato pa so izvolili nov 
odbor in tajnika sindikata. O raz
nih poročilih poročamo podrobno 
na III. strani.

Za tajflika je bil izvoljen Evgen 
Dobrila, za člane odbora: Justa
Bizjak, Stanka Hrovatin, prof. Edi 
Košuta, prof. Jote PeCenko, prof. 
Dimitrij Sancin, Stanko Škrinjar, 

^prof. Maks šah, prof. Franc Škerlj 
in Felicita Vodopivec. V nadzorni 
odbor so bili izvoljeni prof. Boris 
Tomažič, prof. Stanko Soban in 
prof. Robert Petaros, v razsodišče 
pa prof. Elza Antonac, prof. Marcel 
Petkovšek in Egidij Strnad.

Iz poročila blagajničarke Juste 
Bizjak je razvidno, da šteje Sindi
kat slovenske šole v Trstu skupno 
195 članov. Občnega zbora se ni 
udeležilo zastopstvo sorodnega sin
dikata iz Gorice, pač pa so iz Go
rice poslali občnemu zboru pisme
ne pozdrave in voščilo za uspešno 
delovanje. Na občnem zboru so z 
enominutnim molkom počastili spo
min pokojnega učitelja in skladate
lja Ivana Grbca.

Iz poročil in diskusije je bilo 
razvidno, da se razmere od lanske
ga občnega zbora niso prav nič 
zboljšale, da se slovenski šoli in 
šolnikom še vedno godijo krivice,
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KRIZA SLOVENSKE VLADK

VODSTVO ZK SLOVENIJE 
RAZPRAVLJA 

O POLOŽAJU PO OSTAVKI
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DANES PRED IZVRŠNIM SVETOM SFRJ

A. Humo bo poročaj o zlorabah 
v nekaterih organih drž. varnosti

leto, združijo v daljše premirje in I 
naj se trudijo, da bi se potem I 
spremenilo v stalno. Izrazil je za
dovoljstvo, ker so se odgovorni 
državniki odločili za premirje. Ven- , 
dar pa bi morali storiti vse mogo-!
men?av Trajn*^6 premirje spre‘ i Poročilo javnega tožilca o začetku kazenskega postopka proti sodelavcem pri zlo- 

Predstavnik Bele hiše je izjavil, i rabah s podatki o zlorabah Hankoviča, Stefanoviča, Lukiča in Saviča

ker se še ne izvaja v celoti zakon 
o slovenskem šolstvu, in pristojne 
oblasti ne držijo svojih obljub. Za
radi tega so slovenski šolniki, ogor
čeni, kakor je ogorčena tudi vsa 
slovenska javnost. Spričo tega so 
ob zaključku občnega zbora pove
rili novemu odboru sindikata t a- 
logo, da na podlagi poročil in disku
sije čimprej sestavi resolucijo ter 
jo pošlje pristojnim oblastem. No
vi odbor Sindikata slovenske šole 
v Trstu se bo sestal že danes.

Na občnem zboru so med dru
gim poudarili nujnost ustanovitve 
strokovnih zavodov, razpisa nate
čajev za učitelje in profesorje, ure. 
ditve vprašanja didaktičnih ravna
teljstev in šolskega nadzorništva ter 
perečega problema učbenikov. Na
čeli so tudi vprašanje otroške lite
rature in revij ter protestirali pro
ti prepovedi razpečevanja v šolah 
otroških revij «Galeb» in »Pastir- 
ček», ki so, zlasti še zaradi po
manjkanja podobne mladinske lite
rature in učbenikov, nujno potreb
ni ter zelo koristni pri pouku. Gle
de pomožnih učnih knjig iz Slove
nije je na zadevno vprašanje peda
goški svetovalec prof. Stane Mihe
lič poudaril, da imajo na podlagi 
dogovora mešane italijansko - jugo
slovanske komisije vse šole pravi
co zaprositi za učbenike, ki jih po
trebujejo, priporočil pa je učite
ljem, naj pravočasno predložijo sez
name zaželenih knjig. Na zadevno 
vprašanje je šolski nadzornik Oskar 
Bole odgovoril, da bo seminar za 
slovenske šolnike tudi v tem šol
skem letu, verjetno še pred ma
jem.

V diskusiji so omenili tudi resno 
vprašanje otroških vrtcev in pouda
rili potrebo, da se Sindikat sloven
ske šole še bolj zavzema za ta 
problem.

SZDL in druge drušbeno-politiene organi
zacije niso bile vprašane za svet o ostavki

LJUBLJANA, 8. — Izvršni ko
mite CK ZK Slovenije je na 
svoji denašnji seji, ki je bila v 
glavnem posvečena pripravam 
za 6. sejo CK ZKJ, ki bo 26. de
cembra v Beogradu, in nekate
rim mednarodnim vprašanjem, 
razpravljal tudi o nedavni raz
pravi v republiški skupščini o 
zakonskem predlogu o zmanjša
nju prispevka za zdravstveno za
varovanje in o položaju, ki je 
nastal z ostavko republiškega 
izvršnega sveta.

Izvršni komite CK Slovenije 
je ugotovil, da trenutno nima 
dovoij elementov za popolno o- 
ceno skupščinske razprave in o 
stavke izvršnega sveta. Po miš
ljenju članov izvršnega komite
ja je krepitev avtonomnosti 
skupščinskih organov in izvrš
nega sveta ter njihove odgovor
nosti in demokratičnosti v iz
polnjevanju nalog vsekakor po
zitivno. V delu skupščine se mo
ra po mišljenju izvršnega ko
miteja krepiti demokratičen na
čin reševanja vprašanj in v pri-

SPOROČILO PREDSEDNIKA JOHNSONA

Sporazum s SZ o prepovedi 
jedrskega orožja v vesolju
Zadevno resolucijo bodo predložili prihodnji teden skupščini OZN

AUSTIN, (Texas), 8. — Ameriški 
predsednik Johnson je sporočil, da 
so ZDA, Sovjetska zveza in druge 
države dosegle sporazum o načrtu 
pogodbe, ki naj prepreči uporabo 
Jedrskega orožja v vesolju.

Predsednik je dodal, da načrt po
godbe, ki jo je pripravil odbor 
OZN za vesoljske zadeve, pomeni 
važen korak na poti miru, in je 
dodal, da bo predložil načrt pogod
be senatu v začetku prihodnjega le
ta v odobritev. Poudaril je, da je 
načrt pogodbe najvažnejša pobuda 
za nadzorstvo orožja po moskovski 
pogodbi 1963. ki prepoveduje jedr
ske poskuse v atmosferi, v vesolju 
in pod morjem. To pogodbo so 
odobrile skoraj vse države, razen 
Francije In Kitajske. Nova pogod
ba, ki jo je pripravil odbor OZN, 
bo preprečila navzočnost orožja v 
vesolju in bo omogočila vsem drža
vam svoboden dostop na kateri ko
li del Lune in drugih nebesnih te
les.

V odboru OZN za uporabljanje 
Vesolja v miroljubne namene so 
Poleg ZDA in SZ še naslednje 
države: ((Albanija, Argentina, Avstra
lija, Avstrija, Belgija, Brazilija, Ve
lika Britanija, Bolgarija, Kanada, 
Cad, CSSR, Francija, Madžarska, 
Indija, Iran, Italija, Japonska, Li
banon, Mehika, Mongolija, Maroko, 
Poljska, Romunija, Sierra Leone, 
feveidska in ZAR.

Predsednik Johnson je izjavil, da 
je mnenja, da bo resolucija o načr
tu pogodbe predložena glavni skup. 
ščini OZN prihodnji teden.

V ČRNI GORI

Potresni sunek 
v Petrovcu na morju

BEOGRAD, 8. — Današnji potres
ni sunek 7. stopnje jakosti ob 12.31 
uri s središčem v morju okrog 8 
km od Petrovca na morju (Črna 
gora), je v Petrovcu poškodoval ne
katere stavbe, ki so bile poškodo
vane že pri prejšnjih potresnih sun
kih, in prizadel manjše poškodbe na 
nekaterih drugih hišah. Na otoku 
Katiču pred Petrovcem se je zruši
la cerkev, ki je bila razrahljana že 
pri zadnjem potresu. Potres so naj
bolj občutili prebivalci vasi Bulja- 
rica in Djuroviči, ki ležita 3 do 4 
km vzhodno od Petrovca. V Bulja- 
rici je močno poškodovana stavba 
osnovne šole, ki Je neuporabna, in 
pa hiše ob sami obali, iz katerih 
so se prebivalci morali izseliti. 
Vzdolž obale se opažajo manjše raz
poke v zemlji. S hriba nad vasjo 
se je sesulo nekaj večjih skal. Po
tresni sunek so občutili tudi pre
bivalci Bara in Budve. Tudi apa
rati seizmološke postaje v Beogra
du so ob 12.30 zabeležili potresni 
sunek manjše jakosti.

meru različnih stališč se mora
jo izkoristiti vsa v ustavi pred
videna sredstva in možnosti za 
utemeljeno uskladitev različnih 
pogledov. Te možnosti v nedav
ni razpravi v skupščini, po miš 
ljenju izvršnega komiteja, niso 
bile izčrpane.

Ostavka izvršnega sveta se je 
nadalje poudarilo na seji izvrš
nega komiteja, bo nedvomno 
predmet vsestranske obravnave 
v Socialistični zvezi, ki enako 
kot vodstva drugih družbeno-po- 
litičnih organizacij ni bila vpra
šana za svet o ostavki izvršnega 
sveta.

Kosijjinov govor 
po francoski televiziji

PARIZ, 8. — Predsednik sovjet
ske vlade Kosigin se je davi ude
ležil lova na posestvu Rambouillet. 
Po kosilu sta Kosigin in de Gaulle 
nadaljevala posvetovanje. Njun po
govor je trajal eno uro in štiride
set minut. Zatem se je začela ple
narna seja, katere so se udeležili 
vsi člani obeh delegacij.

Plenarna seja se je končala ne
kaj pred 19. uro in sledila je ve
čerja. Zvedelo se je, da je skupna 
izjava že pripravljena in jo bodo 
objavili jutri popoldne. Prvi del iz
jave je posvečen mednarodnim 
vprašanjem, drugi del dvostranskim 
vprašanjem, tretji del pa obisku 
Pompidouja v Moskvi ter Brežnje- 
va in Podgornega v Parizu.

Nocoj je francoska televizija od
dajala Kosiginov registriran govor. 
Kosigin je izjavil, da so njegovi 
razgovori med obiskom v Franciji 
zanimivi. Pripomnil je, da je na
men Sovjetske zveze okrepiti in po
globiti odnose s Francijo.

Omenil je zatem stike, ki jih je 
imel s francoskim ljudstvom ter je 
poudaril, da različna notranja or
ganizacija obeh držav ne ovira raz
voja širokega sodelovanja med obe
ma državama. Pripomnil je: «V
tem vidimo miroljubno sožitje v 
akciji. Prvikrat sta dve veliki dr
žavi, Sovjetska zveza In Francija, 
ki imata različen socialni sistem, 
odločno sklenili dati svojim odno
som trdno podlago ter postopoma 
razvijati na vseh sektorjih stike in 
izmenjavo. Zbližanje naših dveh dr
žav ni trenutno, temveč je dobro 
določena politika, ki se zaveda važ. 
nosti francosko-sovjetsklh odnosov 
za varnost naših dveh držav, za 
utrditev evropske in mednarodne 
varnosti. Mi in vi živimo na isti 
celini. Razume se, da je varnost 
naših držav neločljiva od varnosti 
Evrope v celoti.«

V zvezi z Nemčijo je poudaril, 
da je treba za pomiritev upoštevati 
realnost, ki je nastala med vojno 
in po vojni. Ne more biti trdnega 
miru v Evropi, če kdo naslanja 
svojo politiko na utvaro, da bo 
mogel revidirati sedanje pogoje v 
Evropi, če ne upošteva temeljnih 
zgodovinskih sprememb, ki so na
stale v Evropi. V zvezi z Vietna
mom je poudaril da imata SZ in 
Fmacija mnogo stičnih točk pri 
ocenjevanju dogodkov v Vietnamu.

Na koncu je poudaril potrebo na
daljevanja razvoja francosko-sovjet.

da se ameriška vlada strinja z željo 
papeža, naj bi se vietnamski spor 
Tešil s pogajanji. Dodal je, da Bela 
hiša «z upoštevanjem« sprejema pa. 
'pežgv predlog. *

Predstavnik glavnega tajnika OZN 
je izjavil, da U Tant zelo ceni pa
pežev poziv, ker se zaveda, da stal
no zaostrovanje vojne vodi do toč
ke, od koder ni povratka. Glavni 
tajnik iskreno upa, da bodo priza- 
dete strani sprejele papežev poziv.

Ameriška letala «B-52» so danes 
bombardirala področje 40 kilome
trov sevemovzhodno od Sajgona, 
kjer domnevajo, da se zbirajo od
redi osvobodilne vojske.

V Sajgonu so agenti ameriške vo
jaške policije aretirali «po pomo
ti« sajgonskega župana, ko je stre
ljal z brzostrelko ob obrežju reke 
v predmestju prestolnice. Ko so u- 
gotovili, da gre za župana, so ga 
izpustili. Južno vietnamska vlada je 
protestirala pri ameriških vojaških 
oblasteh in poslanik Cabot Lodge 
se Je opravičil.

Zvedelo pa se je, da je bil župan 
vinjen po nočnem popivanju in je 
navsezgodaj streljal z brzostrelko 
ob reki «da sprosti svoje energije«. 
Ameriški policaji so ga razorožili 
in uklenili ter ga odpeljali. Takoj 
ko so zvedeli, za koga gre, so ga 
izpustili.

Odbor mednarodnega Rdečega kri
ža v Ženevi je sporočil, da je se- 
vemovietnamsko zunanje ministr
stvo odbilo ameriški predlog za 
konferenco, na kateri bi razprav-

Liikic* in Savič že aretirana . Nikezič o zlorabah v tajništvu
Baje sta 

za zunanje zadeve

BEOGRAD, 8. — Zvezni svet 
zvezne skupščine bo na jutriš
nji seji razpravljal o poročilu 
zveznega Izvršnega sveta o zlo
rabah v nekaterih organih dr
žavne varnosti. Poročilo bo v 1- 
menu zveznega izvršnega sveta 
podal član zveznega izvršnega 
sveta Avdo Humo.

Skupno s tem poročilom bodo 
poslanci prejeli tudi poročilo 
zveznega Javnega tožilca o za
četku kazenskega postopka pro
ti osebam, ki so sodelovale v 
zlorabah organov državne var
nosti. V tem poročilu se doku
mentirano in podrobno prikazu
jejo podatki o zlorabah Aleksan
dra Rankoviča, Svetislava Ste
fanoviča, Vojina Lukiča, 2ivoti- 
je Saviča in nekaterih drugih 
bivših funkcionarjev službe dr
žavne varnosti.

Po poročilih iz dobro obvešče
nih krogov sta bila bivši član 
CK Z K Srbije in nekdanji zvez
ni tajnik za notranje zadeve Vo- 
jin Lukič in bivši tajnik za no
tranje zadeve Srbije Zivotije Sa
vič v zvezi s temi zlorabami pred 
dnevi že aretirana.

Odbor zvezne skupščine za zuna
nje zadeve in mednarodne odnose

ljali o usodi vojnih ujetnikov. Ka-1 je na današnji seji proučil poro.

čilo komisije, ki je bila ustanovlje
na za raziskavo zlorab v posamez
nih službah državnega tajništva za 
zunanje zadeve in konkretne ukrepe 
o nadaljnjem delu v državnem taj
ništvu za zunanje zadeve, o kate
rih je člane odbora seznanil držav
ni tajnik za zunanje zadeve Marko 
Nikezič. Odbor Je poročilo komisi
je in predloge odobril.

Na dnevnem redu seje odbora je 
bila nadalje informacija o poteku 
in razgovorih na trojnem sestanku 
v Novem Delhiju, predlog načrta iz
menjave parlamentarnih delegacij v 
prihodnjem letu ter poročilo o obi
sku delegacije zvezne skupščine ,;u- 
goslavije na Poljskem in v Romu
niji.

Zastopnik državnega tajništva za 
zunanje zadeve Dušan Blagojevič je 
na današnji redni četrtkovi konfe
renci o obisku predsednika republi
ke maršala Tita v Romuniji, o nje
govih razgovorih z generalnim taj
nikom KD Romunije Ceausescujem 
in o obisku in razgovorih prvega 
tajnika CK KP Bolgarije Todora 
Živkova v Beogradu, v glavnem po
novil to, kar je bilo rečeno v spo
ročilu o obiskih, o katerih smo po
ročali. Na vprašanje dopisnika «New 
York Timesa«, če se lahko pričaku
je, da bosta Ceausescu in Maurer 
povabljena na obisk v Jugoslavijo, 
je Dušan Blagojevič odvrnil: »Upo
števajoč odnose med obema država
ma je povabilo mogoče. Zaenkrat 
ne bi mogel nič drugega povedati.«

Zastopnik državnega tajništva je 
pozdravil ponovno izvolitev U Tan- 
ta za generalnega tajnika OZN in 
poudaril, da je soglasna izvolitev U 
Tanta priznanje njegovim naporom 
in zavzemanju za krepitev vloge OZN, 
ohranitev miru in varnosti na svetu.

Lupiš obišče Beograd
BEOGRAD, 8. — Državni podtaj

nik v italijanskem zunanjem mini
strstvu Giuseppe Lupiš bo od 11. 
do_ 14. t.m. na vabilo namestnika 
državnega tajnika za zunanje za
deve Miše Pavičeviča v Beogradu.
Ob tej priložnosti bosta razpravlja
la o vseh vprašanjih, ki zanimajo! pa s' 
obe državi.

Včeraj ob 2.10 po polnoči se je 
na pol poti med Pirejem in Kreto 
potopila grška potniška ladja «He- 
raklion« in z njo 216 oseb. Vseh 
potnikov s posadko vred je bilo 
271, toda do sinoči so jih rešili sa
mo 55. Zaradi te strašne nesreče, 
ki spada med največje na svetu, 
je grška vlada odredila enoteden
sko žalovanje. Brodolomce še ved
no iščejo ne samo grške vojne lad
je, temveč tudi druge ter letala in 
helikopterji. Vse kaže, da so med 
hudo nevihto valovi odtrgali vrata 
predela za parkiranje avtomobilov 
na ladji, ki se .je takoj po klicu 
na pomoč, potopila. Nekateri re e- 
ni potniki so povedali, da so ostali 
z re-ilnimi pasovi v morju več kot 
deset ur.

Med
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ZARADI PRISOTNOSTI NA FAŠISTIČNI PROSLAVI ROCCA

Vsedržavno združenje sodnikov obsoja 
predsednika kasacije Tavolara

Danes stavka uslužbencev avtobusnih podjetij - Romunska gospo
darska delegacija - Naraščanje iimenjave med Italijo in ZDA

Pogreb Alicate
RIM, 8. — Danes je bil pogreb 

nenadoma umrlega urednika «Uni- 
tš» in poslanca Maria Alicate. Po
grebna svečanost se je pričela na 
sedežu KPI, od koder se je razvil 
žalni sprevod do Trga Santi aposto
li, kjer so bili govori.

V imenu CK KP: se je od pokoj
nega poslovil načelnik skupine v 
poslanski zbornici posl. Pietro In- 
grao, spregovorili pa so še ravna- 

■ telj «Humanitč», glasila francoske 
| komunistične stranke Etičnne Fajon, 
generalni tajnik rimske federacije 
Renzo Trivelli, namestnik ravnate
lja «Unita* Maurizio Ferrara, rav
natelj lista «Avanti» Gaetano Afre, 
ravnatelj lista «Mondo Nuovo* posl. 
Giuseppe Avolio in sen. Carlo Le
vi. Na pogrebu so bili med drugi
mi prisotni ministra Mancini in Co- 

podtajniki Ceccherini, Prin-

RIM, 8. — Popoldne se je sestal 
izvršni odbor vsedržavnega združe
nja sodnikov, ki je sprejel skupno 
resolucijo o primeru predsednika 
kasacijskega sodišča, ki se je ne
davno udeležil misinske proslave 
fašističnega pravnika Rocca. V re
soluciji je govora, da je treba lo
čiti odgovornost sodnikov od tega, 
kar lahjso izhaja s to prisotnostjo. 
V resoluciji je tudi govora o pre
iskavi, ki naj se izvede v okviru 
vrhovnega sodnega sveta, kateremu 
predseduje predsednik republike 
Saragat. Nato je govora o pre
majhni politični volji, da bi se iz
vedla reorganizacija sedanjega sod
nega sistema, pri čemer je treba 
reformirati vrhovni sodni svet, ta
ko da bodo sorazmerno in demo
kratično zastopani vsi sodniki, med
tem ko imajo sedaj maloštevilni 
višji sodniki odločilen vpliv in naj
več mest.

V Italijo je prispela romunska 
gospodarska delegacija, ki jo vodi 
namestnik ministra za gradnjo stro
jev, in ki se je danes sestala z 
Italijanskimi predstavniki na sede
žu vsedržavnega instituta za zuna
njo trgovino — ICE. Razpravljali 
so o okrepitvi izmenjave in mož
nosti :zvoza italijanskih strojev. 
Dogovorili so se tudi za razstavo, 
ki jo bo organiziral ICE leta 1957 
v Budimpešti.

V prvih letošnjih šestih mesecih 
je dosegla izmenjava med ZDA ln 
Italijo 336,4 milijona dolarjev itali
janskega izvoza in 422,3 milijona

Izvoz se je zvišal za 22,7 odstotka, 
v primerjavi z istim razdobjem 
lanskega leta, uvoz pa povečal sa
mo za 8,2 odstotka, tako da se je 
primanjkljaj trgovinske bilance zni
žal na 120,5 milijona dolarjev, med
tem ko je lani v istem razdobju 
znašal 148,1 milijona dolarjev. Pri
manjkljaj je krit z visokimi itali
janskimi valutnimi dohodki od a- 
meriških turistov in pošiljkami 
emigrantov.

Prvikrat se je zgodilo, da se je 
neki tuji državljan udeležil nateča
ja za državnega uslužbenca, čeprav 
to italijanska zakonodaja izrecno 
prepoveduje. Gre za švicarskega dr
žavljana Gerarda Brogginija, ki je 
zaprosil za mesto docenta na prav
ni fakulteti in želi predavati rim
sko pravo. Italijanska zakonodaja 
dopušča take prošnje samo za ita
lijanske državljane in izjemoma tu
je državljane italijanske narodno
sti, ne predvideva pa te možnosti 
za Italijane iz Švice. Vendar pa ka
že, da bo zadeva šla dlje vsaj v 
razpravo, ker je prošnjo ministr
stvo za šolstvo poslalo v proučitev 
ministrstvu za zunanje zadeve.

Na ministrstvu za obrambo bodo 
jutri podpisali pogodbo za gradnjo 
prve italijanske trgovske ladje na 
atomski pogon. Konvencijo bosta 
podpisala ministra Tremelloni in 
Andreotti, prisoten pa bo tudi mi
nister za znanstvena raziskovanja 
Rubinacci.

Opolnoči se je pričela vsedr-
ske izmenjave na raznih sektorjih, dolarjev Italijanskega uvoza iz ZDA. žavna stavka uslužbencev tramvaj

skih in avtobusnih podjetij, zaradi 
česar bo mestni promet po vsej 
Italiji povsem paraliziran; poleg 
tega bo paraliziran tudi avtobusni 
promet, ker stavkajo tudi uslužben. 
ci avtobusnih podjetij s koncesija
mi. Skupno bo stavkalo okoli 150 
tisoč uslužbencev. Ce ne bo stavka 
privedla do pričakovanega rezulta
ta, bo verjetno sledila nova 48-urna 
stavka še pred božičem.

Sindikalni spor se nanaša na ob
novitev delovne pogodbe, ker zdru
ženje občinskih mestnih podjetij 
pravi, da so podjetja že tako defi
citarna in da ne morejo privoliti 
v noben povišek.

Namestnik tajnika PSU Brodollni 
je včeraj komentiral volilne izide 
v FIAT, kjer sta napredovala sin
dikalni organizaciji CGIL in UIL, 
dočim je CISL ostala na svojem, 
krajevna sindikalna organizacija, ki 
deluje samo v FIAT, pa je bistve
no izgubila glasove. To pomeni, da 
se vedno bolj izkazuje nujnost sin
dikalne enotnosti in da tudi v FIAT 
pričenja prevladovati splošna sin
dikalna politika.

Sindikati so sporočili, da je bila 
obnovljena delovna pogodba za 
brivce in frizerje, ki predvideva 
nekatere izboljšave normativnega 
značaja glede bolezenskih dopu
stov, počitnic, odpravnine, božične 
nagrade in ureja položaj vajencev.

Jutri se bo pričel drugi del po
gajanj za delovno pogodbo kovi
narjev zasebnih podejtij; nadalje
vali bodo pogajanja o proizvodni 
nagradi.

ed najvažnejše politične vesti 
pada sporočilo, da so ZDA, So

vjetska zveza in druge dr/ave do
segle sporazum o načrtu pogodbe, 
ki naj prepreči uporabo jedrskega 
orožja v vesolju.

Druga važna vest pa je papežev 
novi poziv na mir v Vietnamu, in 
sicer tako, da bi premirje, o kate
rem so se sporazumeli za božič in 
novo leto, združili v daljše premir
je, ki bi se potem spremenilo v 
stalno. U Tant je takoj izjavil, da 
upa, da bodo prizadete strani pa
pežev poziv upoštevale. Predstavnik 
Bele hiše je dejal, da se strinja s 
papeževo željo, naj bi se vietnam
ski spor rešil s pogajanji, in da 
se bo predlog z upoštevanjem spre. 
jel. — Hanojska vlada zahteva iz
pustitev ribičev, ki so jih ameriške 
ladje ujele v Tonkinškem zalivu; 
Američani imajo sedaj v svojih ro
kah 150 civilnih in vojaških sever
novietnamskih ujetnikov. Hanojska 
vlada pa je zavrnila ameriški pred
log za razpravljanje o usodi ujetih 
ameriških pilotov ki bombardirajo 
Severni Vietnam, ker jih označuje 
za vojne zločince.

Vlada Sirije je zasegla vse Imet
je «Iraq Petroleum Company», ker

Rodezija
pred varnostnim svetom

cipe in Nardo, tajnik PSU De Mar-1 thoi5e doseči plačilo vseh zaostan- 
tino, tajnik PRI La Malfa, pred-ikav* *tl,iih. držba dolguje za prenos 
stavnik občine in številne druge o- Petro.leta 'z Iraka po sirskem o* 
sebnosti zlasti iz kulturnega sveta Sam° razdohje prvih de.
in med drugimi Ungaretti, Ernestu "kora rim ifinn ‘M* dru*haTreccani. Pier Paolo Pasolini I po i st,n milijone sterlmgov, ves
poldo tWdi Ce0sareSOUporini. J? P“ 40
Marino Mazzacurati, Rafael Alber- V Parizu bo danes obiavliena so- 
ti, Ugo Accardi, Titina Maselli, Al- vjetsko-francoska izjava o Kosigi- 
fonso Gatto, Giuseppe De Santis in novih razgovorih med uradnim ob- 
Sergio Amadei. Po govorih so trup- iskom v Franciji. Vsi se strinjajo 
lo pokojnika odpeljali v Verano, da pomeni obisk v resnici — kot 
kjer ga bodo pokopali. ip izjavil Kosigin po francoski te

leviziji — trdno podlago zbolj anih 
odnosov med obema dr a vama Pri 
tem pa poudarjajo zlasti, da se je 
predsinočnjim zgodilo prvič, da je 
predsednik de Gaulle osebno pri el 
na sprejem v sovjetsko poslani tvo, 
kamor ga je povabil Kosigin, kajti 
de Gaulle doslej še ni bil na spre
jemu na nobenem poslaništvu.

Vsedržavno združenje sodnikov 
je na njim lasten in oprezen narin 
vendar zelo jasno in odločno, ob
sodilo predsednika kasacijskega so- 
d' i.a*Jav“lara’ ki s,‘ i« nedavno udeležil misinske proslave znanega 
fašističnega zakonodajalca Rocca. 
Značilno je dejstvo, da so se s to 
obsodbo strinjale vse tri struje 
Združenja, ki predstavlja veliko ve- 
čino italijanskih sodnikov. Združe
nje zahteva v tej zvezi preiskavo 
in predvsem temeljito reformo sod
stva. tako da taki primeri ne bodo 
več mogoči, s čemer torej posred
no zahteva odstranitev predsednika 
kasacijskega sodišča.

Danes je po vsej Italiji vsedržav
na stavka uslužbencev avtobusnih 
in tramvajskih podjetij, tako da bo 
povsem paraliziran mestni promet 
kot tudi medkrajevni avtobusni 
promet. Stavka se je začela, ker 
so se razbila pogajanja za obnovi
tev delovne pogodbe. Vsedržavno 
48-urno stavko so proglasili tudi 
novinarji, tako da v Italiji jutri in 
pojutrišnjem ne bo izšel noben 
dnevnik.

NEW YORK, 8. — Varnostni svet 
OZN je začel nocoj razpravo o Ro
deziji. Prvi je govoril britanski zu
nanji minister Brown, ki je zahte
val, naj se proti Smithovemu reži
mu uvedejo mednarodne obvezne di ča Tavolara, 
gospodarsKe sankcije,

Brown je zahteval, naj vse drža
ve članice OZN izvajajo sankcije.
Hkrati pa je opozoril, naj se pazi, 
da sankcije ne bi izzvale gospodar
skega ali celo vojaškega spopada, 
ki bi lahko zajel vso južno Afriko.

Resolucija, ki jo je predložila bri
tanska vlada, poziva vse države 
članice OZN, naj ustavijo uvoz ka
kih 12 rodezijskih proizvodov, ki 
so: azbest, železne rude, krom, gro. 
delj, sladkor, tobak, baker, meso, 
usnje in kože. Hkrati zahteva od 
držav članic OZN, naj prepovedo 
svojim državljanom in na svojem 
ozemlju prodajanje orožja, streliva, 
letal in vojaškega materiala Rodezi
ji. Zahteva pa tudi prepoved tran
zita po ozemlju držav clanic OZN 
orožja in vojaškega materiala, ki je 
namenjen Rodeziji.



PRIMORSKI DNEVNIK — 2 — 9. decembra 19W

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 9.2, najnižja 5, ob 19. uri 8.2; 
zračni tlak 1013 raste, vlaga 58 
odst., veter severovzhodnik 16 km 
s sunki 45 km na uro, nebo 3 de
setine pooblačeno, morje razburka
no, temperatura morja 11.2 stopinje. Tržaški dnevnik Danes, PETEK, 9. decembra

Valerija
Sonce vzide ob 7.33 In zatone ob 
16.21. Dolžina dneva 8,48. Luna 
vzide ob 4.14 in zatone ob 14.59

Jutri, SOBOTA, 10. decembra
Smiljan

ZA SESTAVO POKRAJINSKEGA IN OBČINSKEGA ODBORA

Morda že danes povabilo KD 
ostalim strankam za razgovore

Skupna In ločeni seji demokristjanskih pokrajinskih in občinskih 
svetovalcev ■ Danes sestanek pokrajinskega tajništva PSU in odbora Slo
venske skupnosti - Perspektive novih odborov v pokrajini in občini

Med strankami levega centra v 
Trstu so v teku priprave za dogo
vore o sestavi pokrajinskega in ob
činskega odbora. Pobudo za razgo
vore med Krščansko demokracijo, 
Združeno socialistično stranko, re
publikanci in Slovensko skupnostjo 
mora dati Krščanska demokracija, 
ki ima relativno večino. Pričakuje 
se, da bo tajništvo KD že danes 
odposlalo ostalim trem partnerjem 
vabilo za razgovore o sestavi obeh 
upravnih odborov.

Včeraj sta se na skupni seji se
stali demokristjanski skupini ob
činskih in pokrajinskih svetovalcev. 
Svetovalcem je spregovoril pokra
jinski tajnik Botteri, ki je pouda
ril, da bosta morali sedaj svetoval
ski skupini tako na občini kot na 
pokrajini razviti in postopno ures
ničevati strankin program. Botteri 
je tudi dejal, da bosta obe sveto
valski skupini dejansko ovrednote
ni, če bosta smatrani kot dejanska 
organa stranke, seveda s svojimi 
pristojnostmi in odgovornostmi. Na
to je Botteri obrazložil izvoljenim 
demokristjanskim svetovalcem pro
gram in smernice pokrajinskega od
bora stranke, ki slonijo na sestavi 
upravnih odborov levega centra ta
ko v občinski kot v pokrajinski 
upravi, s solidarnostnimi obveznost
mi svetovalskih skupin združe
nih socialistov, republikancev in Slo
venske skupnosti.

Zatem sta se svetovalski skupini 
sestali na ločenih sejah. Skupini po
krajinskih svetovalcev KD je pred
sedoval dr. Savona, ki ga je stran
ka namenila za novega pokrajin
skega predsednika, občinski sveto
valski skupini pa inž. Spaccini, ki 
je načeloval demokristjanski kan
didatni listi kot bodoči tržaški žu
pan. Demokristjanski pokrajinski 
svetovalci so soglasno izvolili za 
načelnika skupine svetovalca Coslo- 
vicha, občinski svetovalci pa za svo
jega načelnika skupine svetovalca 
Rinaldija. Občinska svetovalska 
skupina KD je izvolila tudi svoj 
izvršni odbor, ki ga sestavljajo sve
tovalci Gasparo, Romano, Vergerio 
in Abate. Na ločenih sejah sta ime
la Savona in Spaccini poročili o 
programski politiki KD v pokrajini 
in občini.

Takoj po objavi volilnih izidov, 
iz katerih je bilo razvidno, da je 
tudi Krščanska demokracija naza
dovala tako po številu glasov kot 
po odstotkih, je inž. Bartoli, kot 
predstavnik demokristjanske desni
ce, na seji pokrajinskega odbora 
KD napadel sedanjo politiko vod
stva tržaških demokristjanov, češ 
da desetletna politika sedanjega taj

ništva ni prinesla zaželenih sadov 
in da velik napor, ki ga je v teh 
letih storila stranka, ni v skladu 
z doseženimi uspehi. Na ta napad 
desničarskega predstavnika je odgo
voril namestnik pokrajinskega taj
nika Coloni na skupščini demokrist
janov v Nabrežini, kjer je pouda
ril, da sta prav v zadnjih desetih 
letih tako skrajna levica kot skraj
na desnica nazadovali. Za uspeh se
danjega vodstva Krščanske demo
kracije v Trstu je Coloni pripisal 
tudi dejstvo, da devinsko-nabrežin- 
ska in repentaborska občina nista 
več v komunističnih rokah, marveč, 
kot je dejal Coloni, v rokah «de- 
mokratičnih sil».

Danes se bo sestalo pokrajinsko 
tajništvo Združene socialistične 
stranke, ki bo razpravljalo o vpra
šanju sestave občinskega in po
krajinskega odbora v ponedeljek 
pa se bo sestal izvršni odbor. Kot 
smo zvedeli, se bo sestal danes tu
di odbor Slovenske skupnosti, ki 
bo prav tako razpravljal o politiki 
do strank levega centra v zvezi s 
sestavo upravnih odborov na obči
ni in pokrajini.

Iz volilnih izidov je razvidno, da 
stranke levega centra, skupno s Slo
vensko skupnostjo, razpolagajo z 
absolutno večino, se pravi z 31 od 
60 svetovalcev, ki jih ima občin
ski svet. Razumljivo je torej, da 
če bo prišlo med KD, PSU, PRI in 
Slovensko skupnostjo do sporazu
ma, bo občinski odbor lahko u- 
pravljal občino za vsa štiri leta 
bodoče upravne dobe. Ta možnost 
bo seveda obveljala samo pod po
gojem, da bo občinski odbor de
jansko izvajal upravni program, ki 
ga bodo skupno sestavile prizade
te stranke, saj je njegova usoda 
odvisna od enega svetovalca Slo
venske skupnosti ali pa od enega 
republikanca.

Drugačen pa je položaj v pokra
jinski upravi, štiri omenjene stran
ke imajo v pokrajinskem svetu 12 
od 24 svetovalcev, se pravi komaj 
polovico, kar ne zadostuje za mir
no upravljanje pokrajine v bodo
čih štirih letih. Kot vemo, je bil 
pokrajinski svet, ki je bil izvoljen 
leta 1964, v začetku letošnjega le
ta razpuščen prav zaradi tega, ker 
je bilo v pokrajinskem svetu ena
ko stanje kot danes in ni bil iz
glasovan prvi letni proračun.

Zato tudi v krogih strank leve, 
ga centra dvomijo, da bo pokra
jinski svet lahko, čeprav s težavo; 
prebrodil vsa štiri bodoča upravna 
leta. Hkrati pa je razumljivo, da 
prav te stranke ne bi želele priti 
do političnih volitev, ki bodo spo

mladi 1968. leta, s komisarsko u- 
pravo v pokrajini. Iz te zadrege 
jih je potegnila sedanja komisar
ska uprava, ki je že odobrila pro
račun za leto 1967. Zato se bo bo
doči pokrajinski odbor, čeprav ne 
bo večinski, lahko prebil skozi vse 
prihodnje leto, kakor tudi skozi 
prvo polovico leta 1968, saj bo lah
ko zavlekel predložitev proračuna 
do meseca julija odnosno še pozne
je, se pravi po političnih volitvah. 
Ce se ne bodo med tem časom do
godki kaj drugače razpletli, da ne 
bodo stranke levega centra našle še 
kako posredno ah neposredno zu
nanjo podporo, lahko že sedaj pri
čakujemo, da bo pokrajinski od
bor zabredel v krizo najkasneje je
seni 1968. leta. Kot vidimo, so to
rej perspektive za občinsko upravo 
mnogo boljše kot za pokrajinsko.

Nova (klovna pogodba 
za kamnarsko stroko

CISL obvešča, da je bila 7. t.m. 
po več kot dveh letih pogodbene 
pomanjkljivosti v Rimu podpisana 
nova delovna pogodba za kamnar
sko stroko. Nova delovna pogodba 
bo začela veljati 1. decembra 1966 
in bo zapadla 30. novembra 1969.

Glavna izboljšanja, ki jih prinaša 
nova pogodba, so: 5-odstotno povi
šanje najnižjih mezd, skrajšanje 
delovnega urnika za eno uro in pol, 
uvedba še enega starostnega povi
ška (scatto) v višini 1,50 odst., po
večanje sedanjih parametrov in sin
dikalnih pravic ter ustanovitev pa- 
ritetične komisije za kvalifikacije.

OB SMRTI ALICATE

Sožalna brzojavka 
tržaške federacije KPI

Avtonomna tržaška federacija KPI 
je poslala osrednjemu vodstvu 
stranke v Rimu brzojavko, ki se 
glasi; «V imenu komunistov trža
ške federacije izražam vodstvu in 
svojcem globoko sožalje ob prera
ni smrti tovariša Alicate, občudo
vanja vrednega in sposobnega vodi
telja naše stranke, ki zapušča glo
boko praznino, ki se ne bo dala 
zapolniti. V čast njegovemu spomi
nu se obvezujemo, da bomo nada
ljevali skupne borbe. Tajnik Še
ma.«

VČERAJ POPOLDNE V KULTURNEM DOMU

Folklorna skupina «France MaroIt» 
izzvala navdušenje polnega avditorija
Gostje iz Ljubljane so izvajali plese slovenskega in drugih jugoslovanskih narodov

Včerajšnji dan bi lahko z večjo 
upravičenostjo kot katerega koli do
slej imenovali za dan dejavne kul
turne povezanosti slovenskega za
mejstva z matično domovino. Naše 
Slovensko gledališče je gostovalo 
pri koroških bratih v Celovcu, na
ša Glasbena matica s svojim orke
strom in zborom Prosek-Kontovel je 
bila gost osrednje slovenske glas
bene institucije v Ljubljani, folklor- 
no-plesni ansambel «France Marolt» 
iz Ljubljane pa je nastopil v na
šem Kulturnem domu. Trije dogod
ki torej v enem samem dnevu so 
nas še enkrat povezali z narodno 
in kulturno nedeljivostjo in sredi 
mrzle zime vnesli v srca sloven
skih ljudi novo toploto, ki je tako 
potrebna naši narodni zavesti.

Kulturni dom že lep čas ni bil 
tako do kraja natrpan kot včeraj 
popoldne. Ne samo iz mesta, tudi 
iz okolice so prihiteli mnogi, da bi 
po dolgem, vse predolgem, presled-

11,1 1,1       m,mm,  

VČERAJ V MESTNEM GLEDALIŠČU V CELOVCU

Nad tisoč koroških Slovencev 
pozdravilo tržaške gledališčnike

SG je nastopilo s «Kmečkim rekviemom» in z «Vinsko žalostno z alelujo»

CELOVEC, 8, — Slovensko gleda
lišče iz Trsta je danes nastopilo v 
tukajšnjem Mestnem gledališču s 
predstavo «Kmečkega rekviema» in 
«Vinske žalostne z alelujo». Prire
ditve, za katero je vladalo med ko
roškimi Slovenci veliko zanimanje, 
se je udeležilo okrog 1100 oseb, med 
katerimi so bili številni predstav
niki organizacij koroških Slovencev. 
Pred predstavo je goste pozdravil 
predsednik Krščanske kulturne zve
ze, ki je gostovanje pripravila, dr. 
Pavel Zablatnik. V svojem nagovo
ru je ob citiranju Cankarjevih be
sed poudaril visoko raven slovenske 
kulture. Zahvalil pa se je tudi pred- 
stavnikom oblasti, ki so tudi letos 
dali na razpolago veliko celovško 
gfeMlišče ter tako omogočili da
našnjo predstavo. Svoj govor 
Zablatnik povzel še v nemščini, na
kar je spregovoril upravnik SG Ra
do Rauber, ki je po pozdravu v 
kratkih besedah omenil delo trza

•iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiifiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHmiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiii

ZANIMIVA MONOGRAFIJA 0 GOSPODARSKEM USTROJU NAŠE DEŽELE

Važnost pristaniškega prometa 
in blagovnega tranzita z zaledjem
Manj optimizma o bodočnosti industrijske dejavnosti in kritična ocena pristaniške politike
V seriji »deželnih monografij za 

'ospodarsko načrtovanje«, ki jo ob- 
avlja vsedržavna zveza trgovinskih 
ibornic pod pokroviteljstvom mini- 
itrstva za industrijo in trgovino, je 
,e dni izšla daljša monografija o 
'ospodarskem ustroju Furlanije-Ju- 
ijske krajine, ki jo je sestavil prof. 
Jiorgio Bazo s tržaške univerze, in 
licer po nalogu deželne zveze trgo
vinskih zbornic.

Avtor se je pri svojem delu dr- 
:al dvojne porazdelitve podatkov in 
>rikazovanja gospodarskega ustroja 
laše dežele. V prvem delu je naka- 
:al splošne smernice gospodarskega 
•azvoja v zadnjih desetih letih in 
licer ločeno po najvažnejših prido- 
litnih panogah, industriji, kmetij- 
itvu, trgovini, turizmu, obrtništvu 
n drugih dejavnostih. V drugem 
lelu pa je načel gospodarsko pro- 
ilematiko desetih okrožij, od Kar- 
lije preko Goriške in posameznih 
»odročij Furlanske nižine do Trsta. 
/ svojem delu avtor ugotavlja, da 
imemo razlikovati v Furlaniji-Julij- 
iki krajini tri ločena gospodarska 
jodročja: prvo področje, ki obsega 
iredvsem Karnijo in severne pre
jele proti Trbižu, je zelo zaostalo 
n ga po višini povprečnega letne
ga dohodka na prebivalca, ki ne 
jresega 250.000 lir, lahko primerja: 
no z najslabšimi področji v južni 
Italiji. Vpliv tega področja na sploš- 
io gospodarsko raven dežele je 
jrecejšen, če pomislimo, da živi na 
ljem dobra tretjina vsega prebival- 
itva. Drugo gospodarsko področje 
ie razteza predvsem okoli Vidma 
n Pordenona; tu znaša povprečni 
etni dohodek na prebivalca 480.000 
ir ter je še razmeroma nizek, zato 
ia v fazi hitrega naraščanja. Tret- 
ie področje obsega Trst in Gorico; 
,u znaša povprečni letni dohodek 
la prebivalca 600.000 lir, tako da 
ipada področje s tega vidika med 
•azmeroma dobro razvite pokrajine 
j državi. Žal pa je v povojnem ča
su to področje občutno nazadovalo 
i primerjavi z drugimi.

Monografija obravnava posebej 
jodročje industrije, področje kme- 
;ijstva in druge pridobitne dejavno
sti. Glede kmetijstva, o katerem je 
ari nas pogosto slišati različna 
•nnenja zlasti glede tega, kako se 
lo ta dejavnost razvijala v prihod
nje, navaja monografija zanimive 
podatke o razsežnosti in pomenu te 
dejavnosti. S kmetijstvom se v de
želi ukvarja okoli 95.000 ljudi, skup
na vrednost pridelkov in proizvo
dov pa znaša na leto nekaj čez 53 
milijard lir, to je približno 10 odst. 
celotnega deželnega dohodka. Hek
tarski donos, izražen v vrednosti 
pridelkov, znaša povprečno 92.000

lir na leto, ter je znatno nižji od 
dohodka, ki ga beležijo v vsedr
žavnem merilu in ki znaša 117.000 
lir. Še posebno zanimiv pa je po
datek o vrednosti hektarskega do
nosa v tržaški pokrajini, kjer zna
ša samo 61.000 lir, in na Goriškem, 
kjer dosega 202.000 lir.

Kakšno mesto pripada tržaški co
ni v splošnem deželnem gospodar
stvu? Pisec je vzel za osnovo tr
žaško pokrajino, in je ugotovil, da 
obsega ta cona 21.000 hektarov, to 
je 2.7 odst. celotnega ozemlja. Na 
njem živi 25 odst. vsega deželnega 
prebivalstva, njen dohodek pa zna
ša 37 odst. vsega deželnega do
hodka. Med posameznimi gospodar
skimi panogami zavzema pristani
ška dejavnost posebno važno me
sto, saj zagotavlja vsako leto 20 
odst. vsega krajevnega dohodka.

Zanimivo je stališče, ki ga je 
prof. Bazo zavzel do posameznih 
pridobitnih dejavnosti v naši deže
li: glede industrije se pisec ne iz
raža s takim optimizmom, kakor 
se po navadi izražajo uradni foru
mi, temveč naglasa predvsem važ
nost pristaniškega prometa in sploh 
blagovnega tranzita z zaledjem. Go
voreč o teh problemih navaja stro
kovnjak zanimiv podatek, ki jasno 
izpričuje težavnost položaja naše
ga pristanišča v okviru Evropske 
gospodarske skupnosti zlasti v pri
merjavi s pristanišči ob Severnem 
morju. Na podlagi nižjih prevoznih 
tarif, ki veljajo za Hamburg, stane 
na primer prevoz ene tone bombaža 
iz Trsta do Muenchna 70 odst. več 
kakor pa prevoz iste količine blaga 
iz Hamburga v Muenchen, in to 
kljub temu, da znaša razdalja med 
našim pristaniščem do glavnega 
mesta Bavarske 694 km, medtem 
ko je Hamburg od njega oddaljen 
739 km. V zvezi z ugotovitvijo, da 
se Češkoslovaška in Madžarska pri 
svoji zunanji trgovini rajši poslužu
jeta jugoslovanskih, vzhodnonem
ških ali poljskih pristanišč, kakor 
pa Trsta, ker lahko poravnavata 
svoje obveznosti v zameno za tran
zitne storilnosti z nakazanjem u- 
streznih protivrednosti na posebne 
bilateralne račune, ne da bi mora
la za to razpolagati s konvertibilni
mi valutami, prof. Bazo svetuje, naj 
bi tudi pri nas odprli zalednim drža
vam podobne «uvozne račune«, s 
pomočjo katerih bi prizadete države 
mogle poravnavati stroške za naše 
pristaniške storilnosti. Glede pomor
skih zvez, ki jih z našim pristani
ščem vzdržujejo podjetja pretežnega 
državnega pomena, pa prof. Bazo 
tem podjetjem očita, da vodijo zgre
šeno gospodarsko politiko, ko u- 
stanavljajo linije le potem, ko ima

jo zagotovljen tovor, tako da je de
jansko tovor tisti moment, ki u- 
stvarja nove linije, namesto da bi 
nove linije ustvarjale v našem pri
stanišču nove priložnosti za poveča
nje blagovnega prometa.

Monografija, ki se je te dni pri
družila drugim tovrstnim publikaci
jam, spada brez vsakega dvoma 
med najbolj inteligentne razprave o 
deželnem in tudi o ožjem tržaškem 
gospodarstvu. Sestavljavcem bi mo
gli očitati le nekoliko skokovit na
čin obdelovanja snovi in tu pa tam 
morda nekoliko prepodrobno obde
lane sekcije, brez katerih bi celot
no delo še bolj pridobilo na konci- 
znosti in preglednosti. Sicer pa je 
v vsakem stavku čutiti roko in mi
sel čistega ekonomista, ki ga ne 
slepijo politični ali drugačni defor
macijski momenti. Posebno posreče
no pa je prof. Bazo sestavil zlasti 
poglavje, v katerem je govora o 
Trstu kot sestavnem elementu v 
vsedržavnem italijanskem gospodar
skem mozaiku.

E. F.

škega Slovenska gledališča ter se 
gostiteljem zahvalil za vabilo in or
ganizacijo gostovanja. Na koncu je 
bratom Korošcem zaželel «uspehov 
pri njihovem delu, pri njihovih na
rodno - obrambnih naporih, pri nji
hovem prizadevanju za priznanje 
vseh tistih kulturnih, socialnih, go
spodarskih in političnih pravic, ki 
povzdignejo manjšino do plemenite 
funkcije spajanja, medsebojnega 
spoznavanja in prijateljstva na me
jah».

Občinstvo je obema deloma sle
dilo z izredno pazljivostjo Po prvem 
in po drugem delu pa je svoje za
dovoljstvo izrazilo ne samo z dol
gotrajnim ploskanjem temveč tudi 
s čestitanjem predstavnikom gleda
lišča. Očitno je bilo, da je gosto
vanje tržaškega gledališča v Celov
cu res pomenilo za koroške Sloven
ce velik praznik in ni čudno, če so 
že tudi izražali želje, da bi lahko 
ponovno pozdravili tržaško gledali
šče v Celovcu.

Gledališčniki so bili po predstavi

in ker so bila pričevanja raznih 
prič precej protislovna.

Proti razsodbi prvostopnega po
rotnega sodišča sta se pritožila jav
ni tožilec in tudi Giovanni Pietro- 
bon. Javni tožilec meni, da bi mo
rali porotniki obsoditi obtoženca 
zaradi bratomora, prizadeti pa za
hteva, naj ga oprostijo s popolno 
formulo, se pravi, da ni zagrešil 
zločina.

Opekla se je s paro
Na dermatološki oddelek bolniš

nice so včeraj popoldne sprejeli 
37-letno hišno pomočnico Nicolino 
Cortese iz Ul. Brunner 3 zaradi 
opeklin prve in druge stopnje po 
obrazu, vratu in desni roki. Corte- 
sejeva, ki se bo morala zdraviti 10 
dni, je povedala, da je malo prej 
v stanovanju dr. Rizzardija v Ul. 
Tagliapietra 6, kjer je zaposlena, 
odkrila lonec- na,pritisk, ker je ho
tela pogledati, če je hrana že kuha 
na. Ko je to storila, jo je po obra
zu in vratu zadel curek pare in

ku in prvič v Kulturnem domu gle
dali folklorne plese slovenskega in 
drugih jugoslovanskih narodov. Go
stovanja znanih ansamblov «Kolo», 
«Lado» in «Tanec», katerih smo bi
li deležni v prejšnjih letih, so v 
naših ljudeh še vsa živa in spomin 
nanje še tako svež, da je že sama 
kratka vest, da bo v Kulturnem do
mu nastopil folklorni ansambel 
aFrance MarolU iz Ljubljane, za
dostovala, da se je naš hram kul
ture napolnil.

Ansambel «France MarolU še ni 
nastopil pri nas, toda njegov slo
ves je že prej prišel do Trsta z 
njegovih uspešnih turnej po raznih 
državah in mestih Evrope. Sedaj 
vemo, ker smo se prepričali na 
lastne oči, da je ugled, ki ga uživa, 
povsem upravičen, tem bolj, ker 
gre, za razliko od prej omenjenih 
jugoslovanskih ansamblov, za ama
tersko skupino študentov z ljubljan
ske univerze, ki ne goji te zvrsti 
ljudske- umetnosti zaradi pridobit
nih namenov, temveč zgolj iz znan- 
stveno-umetniških teženj po napot
kih, ki ji jih je dal njen ustanovi
telj in znanstveni raziskovalec slo
venske folklore pokojni France Ma
rolt. Pod strokovnim vodstvom 
Tončke Maroltove in Marije Šuštar
jeve nadaljuje ansambel «France 
MarolU svoje poslanstvo z vso štu
dijsko prizadevnostjo in resnostjo, 
izogibajoč se (vsaj v slovenski fol
klori) lahkih efektov in poudarja
joč predvsem pristnost plesnih ele
mentov tako v gibih kot v pesmih 
in nošah, v neizumetničenem koreo
grafskem okviru. Zato so slovenski 
plesi, ki smo jih včeraj videli, prist
ni in prav zaradi svoje pristnosti 
učinkujejo domače, tako da v njih 
kar čutiš dušo in značaj preproste
ga kmečkega in obrtniškega člove
ka, da čutiš dišeči vonj zemlje in 
radostnih mavričnih barv.

V prvem delu svojega včerajšnje
ga programa je ansambel predsta
vil izključno slovenske plese, naj
prej belokranjske, nato primorske 
pa prekmurske in še gorenjske, to
rej iz pokrajin, kjer se je ljudsko 
izročilo najbolj ohranilo v svoji ar
haični obliki. Večino plesov je an
sambel podal ob spremljavi orke
stra ljudskih glasbil (tamburic, har
monike, klarineta, basa, violine), 
nekatere samo ob petju, nekatere 
pa tudi brez vsake zvočne sprem
il ape ob samem ritmu udarcev in 
drsanja nog, Helena Žižmond pa je 
zapela še eno belokranjsko pesem. 
S.eveda so bili plesi izvajani v raz
ličnih in živopisanih narodnih no
šah iz posameznih pokrajin.

V drugem delu nam je ansambel 
nudil prikaz plesov drugih jugoslo
vanskih narodov: plese iz Banata, 
Srbije, Bosne, Slavonije in iz Voj
vodine. Če je pri slovenskih plesih 
več čustvenosti, miline in nežnosti, 
je v teh mnogo več ritma, ki si 
podreja tudi vsa čustvena razpolo
ženja, ki jih plesi izražajo. V plesih 
južnih slovanskih narodov je tudi 
več variacij, ker so pač posamez
na področja živela v zgodovinskih 
obdobjih pod različnimi vplivi. Go
tovo pa je, da najbolj vžgejo prist
na srbska kola v najrazličnejših ina
čicah, pa seveda znani bunjevski 
plesi iz Vojvodine ob značilnem po
zvanjanju zvončkov na škornjih mo
ških plesalcev. Poleg velike spret
nosti in ubranosti plesalcev, smo v 
vseh teh plesih lahko občudovali 
tudi bogastvo in pestrost ljudskih 
noš in izurjenost godcev, zlasti ko 
so v sestavi tria (harmonika, brač 
in bas) brez plesalcev izvajali rit
mično kolo aSopsko oro».

Plesalci pa se občinstvu niso pri
ljubili samo s svojimi plesi temveč 
tudi s svojim prikupnim nastopom, 
iz katerega sta veli mladostna sve
žost in radost. In tudi za to svojo 
prikupnost so bili deležni aplavza, 
kakršnega je pred njimi požel le 
malokdo v Kulturnem domu. Šopek 
rdečih nageljnov, ki so ga prejeli 
v poklon, je bil lahko le skromen 
zunanji izraz hvaležnosti naših lju
di za njihov nastop, ki nam bo o- 
stal še dolgo in v najlepšem spo
minu.

Zahvalo pa je treba izreči tudi 
Slovenski prosvetni zvezi v Trstu, 
ki si prizadeva, da nam s prireja
njem gostovanj iz matične domovi
ne, bogati naše kulturno in narod
no življenje v Trstu.

__________ j. k.

Nesreča nogometaša
Na športnem igrišču na Trgu 

Valmaura se je včeraj poškodoval 
17-letni pek Renato Stroppolo iz 
Torse Di Pocenia (Palazzolo dello 
Stella) Ul. Talmassons 15, igralec 
v nogometnem moštvu Palazzolo 
dello Stella. Med tekmo proti mla
dinskemu moštvu Triestine, je 
Stroppolo hotel ubraniti močan 
strel in se vrgel na žogo, pri tem 
pa je trčil v nasprotnega igralca, 
ki je tekel proti vratom. Pri ne
sreči se je Stroppolo hudo pobil 
PO spodnjem delu trebuha, se ranil 
po desnem sencu in ličnici ter iz
gubi lspomin. Ponsrečenca so z av- 
tofh RK prepeljali v bolnišnico iri 
ga pridržali na drugem kirurškem 
oddelku s prognozo okrevanja v 8 
dneh.jo opekel.
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\ee^ZTTs?čezVTT^ S VPISAN J A ID INTERPELACIJE V DEŽELNEM SVETU
v Trst. Prav gotovo jim bo današ
nje gostovanje ostalo v najlepšem 
spominu.

SODIŠČE

(Unione Italiana delle Camere di 
Commercio, Industria e Agricoltu- 
ra, Monografie Regionali per la 
Programmazione Economica: «Friu- 
li-Venezia Giulia*. Coordinatore: 
Giorgio Bazo. Giuffre Editore, zbir
ka «Multa Pancis«, Varese. Str. 278. 
Cena 3600 lir).

Dodatni poštni nabiralniki 
za božič in Novo teto

Tržaško poštno ravnateljstvo spo
roča, da bo tudi letos za božične 
in novoletne praznike namestilo o- 
sem izrednih poštnih nabiralnikov 
za voščilne razglednice in listke. Pet 
izmed teh nabiralnikov bo rumene 
barve in bodo nameščeni poleg obi
čajnih nabiralnikov ter bodo nosili 
naslednji napis modre barve:

«Samo za vlaganje voščilnih raz
glednic in listkov«. Ti nabiralniki 
bodo nameščeni v Ul. Roma št. 9, 
na Trgu Stare mitnice tš. 6, na 
Trgu Verdi št. 2, na šentjakob- 
sklem trgu št. 6 in v Drevoredu 
XX. septembra št. 2.

Od sedanjih treh nabiralnikov na 
Ponte della Fabbra št. 2. bodo ene
ga spremenili v ta namen, druga 
dva pa bodo kot druga leta name
stili v veži osrednje pošte. Nabiral
nike bodo namestili 16. decembra 
in bodo na razpolago do 3. januar
ja. Te nabiralnike bodo pogosteje 
praznili.

Giovanni Pietrobon 
pred prizivnimi sodniki

Danes ob 9 30 se bo začel pred 
tržaškim prizivnim porotnim sodi
ščem ponoven proces proti Giovan- 
niju Pietrobonu, ki je bil obtožen, 
da je umoril svojega brata v noči 
med 18. hi 19. decembra leta 1963.

Prvostopno porotno sodišče je o- 
prostilo Giovannija Pietrobona ob
tožbe umora 5. aprila letos, in si
cer zaradi pomanjkanja dokazov. 
Ko je predsednik Rossi prečital 
okoli 20. ure razsodbo, so številni 
prisotni v dvorani ploskali ter bur
no pozdravljali odvetnika Ghezzija, 
ld je branil obtoženca.

Kot smo že poročali svoj čas, se 
je žaloigra bratov Pietrobon odigra
la v omenjeni noči v zakotni hiši 
v Ul. Molino a Vento. Porotniki so 
oprostili Giovannija Pietrobona, ker 
niso mogli dokazati z vso gotovost
jo, da bi bil obtoženec v trenutku, 
ko je bil izvršen umor, v stavbi

Zagotovila odbornika za šolstvo 
glede študentovskega doma in menze

Dežela bo prispevala za zgraditev drugega do« 
ma, v katerem bo prostora za 257 študentov

V začetku zadnje seje deželnega 
sveta so prišle na vrsto najprej 
interpelacije in vprašanja svetoval
cev. Dve vprašanji, ki sta jih po
stavila komunista Calabria in Bo- 
sari, sta se tikali tudi našega me
sta, in sicer univerze. Na obe vpra
šanji je odgovoril odbornik za šol
stvo in kulturo Giust.

Prvo vprašanje se je nanašalo 
na pomanjkanje mest v študent
skem domu univerzitetne ustanove 
za pomoč študentom. Odbornik 
Giust je najprej dejal, da niso mo
gli doslej sezidati še enega štu
dentovskega doma, ker ni bilo za 
to na razpolago sredstev. Gre za 
hudo pomanjkljivost in težavo, ki 
jo je univerza lahko premagala še
le po proglasitvi deželnega zakona 
št. 10 od 27. junija 1966, ki določa 
prispevke za razne pomožne univer
zitetne ustanove. Univerza je nam
reč lahko spopolnila ustrezne načrte 
in s tem tudi finančni načrt uni
verzitetne ustanove za pomoč štu- 
dentoih šele na podlagi pomoči, 
ki jo zagotavlja ta zakon.

HUDA NESREČA DELAVCA IZ MAVHINJ

Strmoglavil je po stopnicah 
in z glavo zadel v cementni prag

Čeprav je potem, ko se je osvestil, sam prišel 
do sosedov, je njegovo stanje zelo resno

Včeraj zjutraj so na nevrokirur
ški oddelek bolnišnice nujno spre
jeli 57-letnega delavca Antona Kreb- 
lja iz Mavhinj 45, za katerega so 
si zdravniki pridržali prognozo. 
Kreblja so v bolnišnico prepeljali 
z avtom RK okrog 6.30, toda nesreč
nik se je hudo poškodoval že nekaj 
minut po eni uri ponoči, kot so 
kasneje ugotovili agenti komisaria
ta v Devinu, ki so o zadevi vodili 
preiskavo.

Krebelj se je predsinočnjim zadr
žal v gostilni Urdih v Mavhinjab do 
približno polnoči. Ob tisti uri je 
zapustil gostilno in se napotil proti 
domu. V neposredni bližini doma, 
na štev. 42, je stopil v majhen pro
stor, kjer so sosedi kuhali žganje 
lz tropin. V družbi prijateljev se 
je Krebelj zadržal približno eno uro 
in se končno odpravil. Iz sosednje 
hiše je Krebelj imel do doma le 
nekaj korakov, toda domov ni pri
šel. Ko je hodil po cementnem 
pločniku ob sosedovi hiši, je zašel 
do stopnic, ki vodijo v klet pri
bližno meter in pol pod cestiščem. 
Krebelj je bil od popitega alkoho

la nekoliko omamljen in je ho
dil preblizu roba stopnic. Morda se 
je tedaj naslonil na majhna, neza- 
pahnjena vratca, ki zapirajo dohod 
v klet, in izgubil ravnotežje, ker so 
se ta odprla. Dejstvo je, da je 
strmoglavil po stopnicah in na dnu 
z glavo udaril v cementni prag 
pred vrati v klet.

Krebelj je pri nesreči izgubil za
vest, zavedel se je približno uro 
kasneje in ves omotičen spet odšel 
k sosedovim v prostor, kjer so ku
hali žganje. Prisotni se niso takoj 
zavedli, da je Krebelj ranjen in 
so poklicali pomoč šele potem, ko 
so opazili, da ima rane po tilniku 
in levem sencu, da krvavi iz levega 
ušesa in da ga boli leva rama. 
Kreblja so sosedovi pospremili do
mov, kjer so ga malo časa potem 
prevzeli bolničarji RK in ga odpe
ljali v bolnišnico.

Pri preiskavi, so agenti s komi
sariata v Devinu ugotovili, da so 
tla pred vhodom v klet krva
va in tam je ležalo celo Krebljevo 
pokrivalo. Krebljevo zdravstveno 
stanje je resno.

Kar se tiče namenov deželne u- 
prave, da se reši to vprašanje, je 
odbornik Giust svetovalcema zago
tovil, da je odbomištvo za šolstvo 
sporazumno z odborništvom za jav
na dela že predložilo deželnemu od
boru predlog, da bi na podlagi ome
njenega zakona dežela čimveč pri
spevala, to je kolikor zakon do
pušča. Univerzitetna ustanova je 
že vložila prošnjo za prispevek v 
kapitalu, in sicer za prvi obrok del 
novega študentovskega doma, v ka
terem bo 257 ležišč za študente, k 
čemur se morajo seveda dodati še 
druge naprave.

Dežela bo na podlagi zakona št. 
10 tudi prispevala v najvišji do
pustni meri za kritje 140 milijonov 
lir izdatek za zgraditev in opre
mo nove univerzitetne menze za 
440 mest ter bo v celoti ugodila 
ustrezni prošnji univerzitetne usta
nove.

Glede drugega vprašanja, to je 
deželne podgpre univerzitetni usta
novi, je odbornik Giust dejal, da 
je deželna uprava na podlagi za
kona št. 23 že prispevala 5 milijo
nov Ur iz proračuna za leto 1966. 
Kakor hitro bo odobren prora
čun za prihodnje leto, bo dežela 
nakazala ustanovi nov prispevek. 
Poleg tega bo dežela dala tudi 
prispevek na podlagi zakona št. 25 
od 1. septembra 1966. Ta zakon 
predvideva dopolnilno pomoč glede 
šolskih podpor.

Kot je znano, je za delitev de
želne pomoči na podlagi zakona 
št. 25 pooblaščena pokrajina, ki je 
na podlagi priporočil dežele uvrsti
la vprašanje pomoči študentovske
mu domu in univerzitetni menzi na 
prvo mesto.

Komunista Bergomas in Jarc sta 
postavila pristojnemu odborniku 
vprašanje ukinitve železniškega pre
hoda na državni cesti št. 14 pri 
Beglianu. Odbornik Masutto je de
jal, da so razne težkoče, ki ovira
jo zgraditev nadvoza, za katerega 
je ANAS že pripravil načrt. Rekel 
pa je, da bo deželna uprava zahte
vala, naj bi prišel ta nadvoz prvi 
na vrsto.

Odbornik za higieno Nardini pa 
je odgovoril svetovalcu Jarcu in 
Bergomasu glede obnovitve rimskih 
toplic pri Tržiču.

Zanimivo predavanje 
o nadzorstvu nad rojstvi

Včeraj zjutraj je v krožku Rodol- 
fo Morandi na Trgu Stare mitnice 
redni profesor milanskega vseuči
lišča Cesare Musatti predaval o te
mi: »Nadzorstvo nad rojstvi«.

Predavanje znanega italijanskega 
znanstvenega delavca s tega pod
ročja je privabilo precejšnje števi
lo ljudi posebno iz krogov tržaških

intelektualcev, kar pa je tudi v 
skladu z vlogo, ki jo vrši krožek 
«Rodolfo Morandi« v okviru poli
tične opredelitve levičarske delav
ske stranke PSIUP.

Tekma včerajšnjega predavanja 
je bila seveda zelo kočljiva, kajti 
italijanski zakon prepoveduje prak
tično vsakršen načrten poseg pri
zadetih na tem področju. Prof. Mu
satti pa je odlično prikazal bistvo 
vprašanja v njegovi zgodovinski lu
či ter v zvezi z današnjimi pogoji 
življenja človeške družbe.

Mogoče je, da je bila ena izmed 
najbolj posrečenih ugotovitev pre
davatelja prav ta, da je danes tež
ko govoriti o moralni zakonitosti 
nadzorovanja nad rojstvi, ko je 
vendar očitno, da se to nadzoro
vanje že na splošno izvaja, čeprav 
v pogojih, ki so mnogokrat škod
ljivi za duševno in fizično zdravje 
prizadetih.

Zanimiva je bila tudi ocena, ki 
jo je prof. Musatti podal glede sta
lišča katoliška cerkve. Ta, kot je 
znano, ni še dokončno rešila vpra
šanja nadzorstva nad rojstvi po 
sklepih koncila »Vatikan II.». Zani
mivo pa je, kot je izjavil prof. Mu. 
satti, da je katoliška cerkev že 
pred leti v bistvu sprejela teorijo 
«Ogino-Knaus» ter s tem pogojno 
odstopila od svojega prejšnjega 
stališča glede absolutne prioritete 
naravnega zakona o razmnoževanju 
pred naravnimi silnicami spolnega 
izživljanja.

Razumljivo je, da je ta težka te
matika v določeni meri zavirala tu
di poznejšo debato, ki se je konč
no nekoliko bolj sprostila, ko se 
je govorilo o italijanskem kazen
skem zakonu,

Prof. Musatti je seveda obravna
val vprašanje s strogo znanstvene
ga stališča, toda njegov govor, ka
kor tudi zanimanje občinstva kaže
ta, da gre za problem, ki postaja 
vedno bolj pereč.

Slovensko gledališče v Trstu
KULTURNI DOM 
Grimm - Martinuzzi

«OBUTI MAČEK*
otroška igra v dveh delih

v soboto, 10. dec. ob 16. uri, 
v nedeljo, 11, dec. ob 16. uri, 
v ponedeljek, 12. dec. ob 16. uri, 
v torek, 13. dec. ob 16. uri, 
v sredo, 14. dec. ob 16. uri
Uprava Slovenskega gledališča 
sporoča cenj. občinstvu, da je 
otroška predstava izven abon
maja. —
Prodaja vstopnic v Kulturnem 

• domu vsak dan od 12. do 14. 
ure ter eno uro pred priček- 
tom predstav. Rezervacije na 
telefonu 734265.

SLOVENSKO PLANINSKO 
DRUŠTVO V TRSTU

vabi svoje člane, prijatelje 
in šolsko mladino na zani
mivo predavanje 
prof. dr, Franca Habeta 
z naslovom

«Ocl Triglava 
do Durmitorja»

ki bo danes, 9. t. m. 
ob 16.30 in ob 20.30 v mali 
dvorani Kulturnega doma. 
Predavanje bodo spremljali 
barvni diapozitivi.

MLADINSKI KROŽEK 
NA OPČINAH

priredi v nedeljo, 11. t. m. ob 
18. uri v prosvetnem domu na 
Opčinah
GREGORČIČEVO PROSLAVO
Na sporedu je govor, recitacije 
in koncert pevskega zbora 
Jacobus Gallus.

Ljudska prosveta
Pevski zbor v Velikem Repnu pri

redi v soboto, 10. decembra ob 20.30 
v prostorih občinske kopalnice pre
davanje Maria Magajne o Maroku. 
Po predavanju bo domači pevski zbor 
zapel nekaj pesmi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16, ure)

Alla Salute, Ul. Giulia 1; Benussl, 
Ul. Cavana 11: Flcciola, Ul. Oriani 
2; Vernarl, Trg Valmaura 11.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 19.30 do 8.30) 

D’Ambrosi, Ul. Zorutti 19-c, Croce 
Verde, Ul, Settefontane 39; Ravasini, 
Trg Libertš 6; Testa d'oro. Ul. Maz
zini 43,

KULTURNI DOM
Danes zaprto. Jutri ob 16. uri po

novi SG otroško igro Martinuzzl- 
Grimm »Obuti maček«. Režija Adrijan 
Rustja. Scena Demetrij Cej.

TEATRO STAB1LE
Danes ob 16,30 ponovitev Shake

spearove tragedije «Macbeth» za red 
D, Jutri ob 20.30 ponovitev tragedi
je za red B. V glavni vlogi nastopa 
Tino Buazzelld.

VERDI
Pri blagajni gledališča se nadaljuje 

(od 9.30 do 13.) prodaja vstopnic za 
tretjo predstavo Puccinijeve opere 
«Madame Butterfly», ki bo danes za 
red C v parterju in ložah ter za red 
b"' na galerijah In balkonih. V glav
ni vlogi nastopa Mieta Sieghele, Di
rigent Arturo Basile,

Nemški kulturni inštitut
Danes ob 17. uri bo v Nemškem 

kulturnem inštitutu v Ul. Coroneo 17 
predvajanje opere .Tannheuser«, ki 
bo v kratkem uprizorjena v gledali
šču Verdi. Avdicijo s plošč, ki so oi- 
le posnete na festivalu v Bayreuthu, 
bo vodil in ilustriral Guglielmo Ca- 
ropresi.

Nazionale 15.00 «Quien sabe?« Tech- 
nicolor. Gian Maria Volonte. Pr0' 
povedano mladini pod 18. letom.

Excelsior 16.00 »La ml a spia di mez- 
zanotte« Metrocolor. Doris Day. 
Rod Taylor, Arthur Godfrey.

Fenice 16.00 «Operazione San Genna- 
ro» Eastmancolor. Nino Manfredi. 
Claudine Auger, Toto.

Eden 15.00 «Chi ha paura dl Virginia 
VVoolf« Elizabeth Taylor, Richard 
Burton. Prepovedano mladini P°“ 
14. letom.

Grattacielo 16.00 «Le fate« Eastman
color. Capucme. Claudia Cardlnale. 
Alberto Sordi, Monica Vitti, "a* 
quel VVelch. Prepovedano mladini 
pod 14. letom.

Ritz (Ulica San Francesco 10) 16.0° 
«Testa di rapa« Eastmancolor. Fol- 
co Lulli, Gigliola Cinquetti.

Alabarda 16.00 «1 due figli di Ringo« 
Technicolor. Franco Franchi, Ciccio 
Ingrassia.

Filodrammatlco 16,30 «Una donna pet 
Ringo« Technicolor. Sean Flynn, 
MUly in Philys Bay.

Cristallo 16,00 «Le piacevoli nottl* 
Technicolor. Vittorio Gassman.

Aurora 16.30 «Combattenti della not- 
te»,

Garibaldi 16.00 «Non si pu6 contlnua- 
re ad uccidere« Technicolor. Glenn 
Ford, VVilliam Holden.

Capitol 16.00 .Tutti insleme appassto- 
natamente« Todd A-O Technicolor. 
Julie Andrevvs.

Impero 15.30 «La caccia« Prepoveda- 
no mladini pod 14. letom.

Moderno 16.30 «Yankee» Technicolor. 
Philippe Leroy, Adolfo Celil. Pre“ 
povedano mladini pod 14. letom.

Vittorio Veneto 16.00 «La caduta del- 
le aquile» Technicolor. James Ma- 
son, Uršula Andres. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

Ideale 14.00 «Le colline bruciano« ' 
Technicolor. Tab Hunter, Nathalie 
Wood.

Astoria (Ul. Zorutti, fllobus št. D
16.00 «11 compagno don Čarni"0* 
Fernandel, Gino Cervi.

Astra 16.30 «La doppia vita di Silvia 
West« Prepovedano mladini pod Iz
letom.

Abbazia 16.00 «Del\tto perfetto« Tech
nicolor. Grace Kelly, Ray Mtlland.

Skedenj 16,00 «Slalom» Technicolor, 
Vittorio Gassman, Beba Lončar.

Izleti'
Smučarski odsek SPDT priredi v 

nedeljo 11. t.m. smučarski izlet z av
tobusom v Črni vrh. Odhod ob 7. url 
z začetka Ulice Fabio Severo,

26. t.m. pa priredi smučarski izlet 
v Kranjsko goro skupaj z udeležen
ci zlmovanja. Vpisovanje v Tržaški 
knjigarni do 21. t.m.

Razna obvestila
Glasbena matica Trst. V petek, !*• 

decembra ob 20.30 v Kulturnem do
mu (mala dvorana) koncert orkestra 
Glasbene šole iz Dubrovnika. Dir" 
gent Anton Nanut.

SLU2BA OBČINSKEGA ZDRAV
NIKA. Za poklic v prazničnih 
dneh v primeru, če ni mogoče najti 
drugega zdravnika, je treba teleto- 
nirati na št. 90-235.
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Z OBČNEGA ZBORA SINDIKATA SLOVENSKE ŠOLE V TESTU

Slovensko šolstvo tarejo še številna
nerešena vprašanja
Poročila tajnika in referentov za osnovne in srednje šole

Nepopoln novi odbor Sindikata slovenske šole

Delovanje sindikata
0 naporih Sindikata slovenske 

iole v Trstu in o raznih pobudah 
v preteklem poslovnem letu je na 
včerajšnjem občnem zboru podrob
no poročal tajnik sindikata učitelj 
Stanko Škrinjar, ki je med drugim 
rekel:

Preteklo poslovno leto Sindikata 
slovenske šole se je pričelo v zna
ku odločnega nastopa vseh šolni
kov, in sicer s stavko.

Z blizu stoodstotno udeležbo smo 
šolniki stavkali v protest, ker se 
do tedaj ni izvajal zakon za slo
venske šole in zaradi preočitnih 
diskriminacij, ki so se pojavile s 
krčenjem števila razredov na os
novnih šolah, s krčenjem mest 
didaktičnih ravnateljev, z odlaša
njem določitve organika za ista 
ravnateljska mesta in za nadzor- 
ništvo ter za funkcionarja na šol
skem skrbništvu, z zanemarjanjem 
šolskega skrbništva za pravočas
no in temeljito ureditev vpraša
nja učbenikov za osnovne in sred
nje šole. Vsak udeleženec stavke 
bi lahko naštel še nešteto svojih 
razlogov.

Stavka ni imela odmeva le v 
krajevnem tisku, temveč so o njej 
ppročale tiskovne agencije, raz-' 
pravljali bo deželni svetovalci, so
lidarni so bili z nami člani Sin
dikata slovenskih pedagogov v Go
rici, solidarnost so izrazili Sloven
ska skupnost, poslanka Bernetiče- 
va in vsa slovenska javnost. Stav
ka je imela odmev v Beogradu 
in Rimu.

Že 28. januarja je sindikat pre
jel pismo ministra Guia, v kate
rem pravi, da so natečaji že del
no pripravljeni (a buon punto), 
manjkajo le objave programov za 
oba liceja in učiteljišče. Po ob
javi teh bo ministrstvo takoj pre
šlo na razpis natečajev.

Imamo tudi drugo zagotovilo 
o skorajšnjem razpisu natečajev 
in sicer izhaja iz pisma podtajni
ka na ministrstvu za javno vzgo
jo, ki sporoča sindikatu, da je mi
nistrstvo predložilo državnemu sve
tu v presojo vprašanje, če imajo 
tudi učitelji pravico do ugodnosti, 
ki so predvidene v členu 12 osnov-

Stanko Škrinjar

nega zakona za slovenske šole. 
Preko šolskega skrbništva je mi
nistrstvo zagotovilo, da bodo tudi 
učitelji deležni izpita v obliki ko
lokvija in obljublja, (24. maja) da 
bo cčimprej razpisan vstop v sta- 
leža>.

Po teh obljubah je odbor sindi
kata menil, da se bo ureditev po
ložaja šolnikov končno zganila z 
mrtve točke. Zato je na prvo pis
mo ministra ponovno in zelo obšir
no ponovil težnje in predloge sin
dikata, in sicer:

Z natečajem za stalnost naj se 
za profesorje združi tudi pridobi
tev habilitacije; apeliral je na ra
zumevanje' in humanost, da bi u- 
redili položaj učnega osebja brez 
državljanstva; ponovno je zahte
val imenovanje odgovornega funk
cionarja na šolskem skrbništvu in 
prikazal historiat slovenskega sve
tovalca pri šolskih oblasteh; pri
kazal je kritično stanje v zvezi z 
učbeniki: obrazložil je nesmisel
nost združitve dveh didaktičnih 
ravnateljstev in zahteval objavo 
organika; protestiral je proti eno
stranski ukinitvi ravnateljstva na 
katinarski srednji šoli; podrobno 
je obrazložil zadevo združitve več 
ravnateljstev na srednji šoli v 
eni sami osebi in ukinitev razre
dov na osnovni šoli.

V odgovoru, ki je bil verjetno 
v bistvu pripravljen v Trstu, mi
nister trdi, ua je osnovni pogoj za

udeležbo pri natečaju prav habi
litacija, da organik šolskih skrb- 
ništev ne predvideva odgovornih 
funkcionarjev za posebno šolstvo 
(dovolite komentar: v vsej repu
bliki samo bocensko skrbništvo 
priznava jezikovno manjšino, osta
le manjšine so na ravni Albancev 
v Abruzu!). Poleg tega trdi, da je 
dovolj funkcionarjev na skrbni
štvu, ki obvladajo slovenski je
zik! Nadalje trdi, da osnovni za
kon ne predvideva organika za di
daktična ravnateljstva in nad-

Stanje
O razmerah na slovenskih 

osnovnih šolah na Tržaškem ter o 
raznih problemih, ki so s sloven
skim šolstvom v zvezi, je poročal 
učitelj Evgen Dobrila:

UČENCI:

Učenci so temelj naših osnovnih 
šol. Zato bom v tem poročilu naj
prej spregovoril o njih.

Med redkimi pozitivnimi uspehi, 
ki jih je doživela naša šola v tej 
poslovni dobi, je najvažnejši ta,

- da smo letos prvič v povojni1 
dobi zabeležili na naših osnovnih 
šolah prirastek. Od 1.034 otrok 
\ pisanih ob koncu šolskega leta 
1965-66, smo prešli letos na 1.052 
otrok. Skupno imamo torej letos 
18 otrok več.

Prirastek nas navdaja z vese
lim občutkom, da se je končno 
ustavilo upadanje števila učencev, 
ki je bilo rakava rana naših šol. 
Toda zdi se mi prav poudariti, 
da se ne smemo opajati s tem 
prvim uspehom, ker se moramo 
zavedati, da bo pot naše šole še 
vedno posuta s trnjem in da bo
mo le s trdim delom komaj kos 
težavam.

Kljub temu, da imamo letos 
več učencev, smo doživeli slabši 
vpis na mestnih osnovnih šolah. 
Tako so izgubile po eno učno moč 
mestne šole pri Sv. Jakobu, pri 
Sv. Frančišku in v Rojanu. Na 
njihov račun so se okrepile osnov
ne šole v Ricmanjih, v Bazovici 
in v Sv. Križu. Rekel sem na 
njihov račun, ker žal, odkar so 
naše šole dobile stalež 100 mest, 
ima šolska oblast pristojnost, da 
premešča učiteljstvo na osnovi 
vpisanih učencev z ene šole na 
drugo, ne da bi se ozirala na de
likaten položaj nekaterih šol. Prav 
zaradi tega imamo letos prvič sa
mo še eno popolno šolo v mestu. 
To je osnovna šola pri Sv. Ivanu. 
Dolžnost bodočega odbora in po
litičnih strank, ki se zavzemajo 
za naš živelj, je, da skrbno pro
učijo vzroke upadanja učencev v 
mestnih šolah ter po svojih mo
čeh store, da se te šole okrepijo.

Letos je mešana komisija po
delila štipendiji za izpopolnjeva
nje v slovenskem jeziku v Ljub
ljani tovarišu Brunu Kralju in 
Armandu Škerlavaju. Zadovoljni 
smo, da je omenjena komisija 
podelila učiteljem dve štipendiji 
namesto ene, kakor je to storila 
prejšnja leta; toda si želimo, da 
bi tudi učiteljem omogočila dve
letno izpopolnjevanje, kakor ve
lja do sedaj za profesorje.

Enajst učiteljev, ki so v po
sebnem staležu, bo v kratkem 
prešlo v redni stalež. Toda tudi 
na tem občnem zboru še ne mo
remo poročati tega, kar zadeva 
večji del učiteljstva: ureditev služ
benega položaja.

Šolske oblasti so poskrbele za 
italijanske začasne učitelje, saj 
so zanje novembra razpisale po
sebni natečaj, s katerim bodo sa
nirale njihov obupen položaj. To
da, če je njihov položaj obupen, 
je naš brezupen. Kljub tolikim 
peticijam, ki jih je na vsa pri
stojna mesta poslal naš sindikat, 
kljub obljubam in zagotovilom, ki 
jih je dala jugoslovansko-italijan- 
ska mešana komisija, kljub jas
nim določilom temeljnega zako
na 1012, ki določa, da se mora 
izvajati v vseh svojih členih v 
roku šestih mesecev, kljub pro
testni stavki, ki so jo proglasili 
šolniki na prejšnjem občnem zbo
ru, je danes, 8. decembra 1966, 
še vedno skoraj 60 učiteljev za
časnih, brezpravnih, dovoljujem 
si reči ogoljufanih, ker poučujejo 
že Skoraj 20 let, ne da bi uživali 
najmanjšo socialno varnost, pri
krajšani so na pokojnini, ne pri-

v Trstu

zorništvo. Da se za prosto mesto 
ravnatelja v Nabrežini še ni mo
gla najti sposobna oseba. Ukini
tev razredov opravičuje z ukrepi, 
s katerimi urejajo osnovne šole v 
vsedržavnem merilu. O katinarski 
šoli in o zadevi združitve ravna
teljstev na srednjih šolah — niti 
besede.

V dolgem in podrobno utemelje
nem odgovoru je sindikat pobi
jal vse gornje trditve. Na to pis
mo še ni odgovora, čeprav je sin
dikat že dvakrat urgiral in celo 
zaprosil za razgovor z ministrom 
Guiem in kljub osebni intervenciji 
v Rimu, avgusta letos, ko se je 
član tajništva dvakrat srečal s

podtajnikom ministra za šolstvo, 
in kljub posrednim stikom s pod
tajnikom Romito.

Ker je ministrstvo molčalo, je 
odbor sindikata poiskal stike s 
članom mešane komisije Gerinom 
ter z odgovornim deželnim odbor
nikom za šolstvo Giustijem. Giust 
je odgovoril. Gerin pa je sprejel 
zastopnike sindikata, poslušal pri
tožbe in zahteve, obljubil prouči
tev in ponovno srečanje, a do tega 
še ni prišlo.

Predstavniki sindikata pa so bi
li sprejeti oziroma povabljeni tri
krat na jugoslovanski konzulat, 
kjer so izčrpno pojasnili potrebe 
slovenske šole in šolnikov in ob
razložili bistvo raznih obljub in 
zagotovil.

Odbor sindikata je postavil od
ločne zahteve tudi za prednost tr
žaških šolnikov pri natečajih; in
terveniral je v zvezi s programi 
za natečaj, zahteval, poleg izvaja
nja osnovnega zakona, tudi uve
ljavljanje zakona Bellizario in za
kona št. 574 za učitelje, predlagal 
je podaljšanje roka za predložitev 
rokopisov novih učbenikov in zvi
šanje honorarja. Protestiral je za
radi ponovne združitve ravnatelj
stev na srednjih šolah in didaktič
nih ravnateljstev. Predlagal je 
čimprejšnjo ureditev položaja in 
poviške učiteljem s triletnim ime
novanjem.

Vse to delo je zahtevalo veliko 
požrtvovalnosti odbornikov in so
delovanja članov sindikata.

na osnovni šoli

Evgen Dobrila

znava se jim odpravnina in no
beno povišanje, potiskajo jih iz 
enega zavoda v drugega itd. Te
ga, kar si ne sme dovoliti za
sebni delodajalec, si dovoljuje dr
žava. Pod pretvezo, da postane 
učitelj stalen le, če uspešno opra
vi redni natečaj, np* država fi
nančno izkorišča in prikrajša za 
težke milijone. Kako naj opravi
mo natečaj, če ga ni šolska ob
last v vsej povojni dobi niti en
krat razpisala. Skrajni čas je, da 
se izvlečemo iz te slepe ulice, ki 
ne vodi nikamor.

Poglavje zase pa so delovni po
goji, v katerih dela slovenski uči
telj. Zelo redki so samostojni raz
redi. Večina učiteljev poučuje v 
dveh, treh, štirih in celo petih 
razredih hkrati. Poleg tega mora 
v enakem številu ur, s katerimi 
r. zpolaga italijanski učitelj, opra
viti še pouk drugega jezika. Da 
bi mera bila polna, mora učiti 
učence, ki nimajo niti predpisa
nih šolskih knjig. Koliko truda in 
živcev stane učitelje tako delo? 
Pravični zakon pravi: za enako 
delo, enako plačilo. Toda naše 
delo ni enako delu italijanskih to
varišev, je težje, mnogo težje. 
Mar smo deležni kakega prizna
nja, če že ne finančnega vsaj 
moralnega?

Leta nam minevajo. Staramo 
se. Vsako leto nas kdo zapušča 
in gre v pokoj izčrpan, ker je 
dal iz sebe vse svoje sile. Dal je 
in dal bo iz sebe, toda marsikomu 
bo ta trud poplačan z revno po
kojnino. Kljub temu, da delaš šti
rideset in več let pod istim go
spodarjem, so ti šteta le neka
tera leta. Tedaj ugotoviš, da je 
bilo tvoje poslanstvo poplačano z 
grenkim Šilcem pelina.

DIDAKTIČNA
RAVNATELJSTVA
IN ŠOLSKI) NADZORNIŠTVO

Zakon 1012 je pomanjkljiv, ker 
v nobenem členu ne omenja di
daktičnih ravnateljstev in šolske
ga nadzorništva. Zaradi tega nam 
že dve leti šolski skrbnik po mili 
volji krči ali združuje ravnatelj
stva.

V šolskem letu 1965-66 je šol
ski skrbnik imenoval enega same
ga ravnatelja za nabrežinsko in 
opensko ravnateljstvo. Po inter
vencijah sindikata, šolskega od
bora in slovenskega časopisja je 
šolski skrbnik to krivico popravil. 
Toda kako? Na eni strani je ločil 
letos omenjeni dve ravnateljstvi, 
na drugi strani pa je imenoval 
enega samega ravnatelja za sve- 
toivansko in šentjakobsko ravna
teljstvo. Tako da nismo prav nič 
na boljšem.

Sindikat zahteva, naj šolski 
skrbnik ne krči števila ravnate
ljev, ker nima za to nobenega

povoda in naj prosvetno ministr
stvo uredi z dodatnim zakonom 
mesta petih didaktičnih ravnatelj
stev in enega šolskega nadzor
ništva.

MEŠANA KOMISIJA
IN PEDAGOŠKI SVETOVALEC:

Na vsakem "dnem zasedanju 
jugoslovansko-italijanske mešane 
komisije razpravljajo- o naših šor 
lah in o položaju slovenskega uči
teljstva. V postranskih zadevah 
že najdejo skupen jezik, važnej
ših problemov pa ne znajo ali no
čejo rešiti.

Sedaj poteka že tretje leto, od
kar imamo pedagoškega svetovalca 
prof. Staneta Miheliča. Zadovolj
ni smo, da nam pomaga pri na
šem delu. Želimo pa, da bi v bo
doče tesneje sodeloval z nami v 
korist naše šole. Nezaslišano pa 
je, da nima pedagoški svetovalec 
lastnega urada. Odločno zahtevamo 
da mu šolski skrbnik nemudoma 
dodeli urad v svojih prostorih, 
ker to terja njegovo dostojanstvo 
in ker šolniki, ki še želijo srečati 
z njim, ne vedo, kje naj bi ga 
našli.

UČBENIKI:

Vsako leto nam zmanjka kak 
učbenik. Letos so pošle pomožne 
učne knjige za 3., 4. in 5. razred.

Mislim, da so slovenski učenci 
edini v Italiji, ki nimajo predpi
sanih učnih knjig. Pred dnevi 
smo brali v Primorskem dnevni
ku o intervenciji proseških star
šev zaradi učbenikov. Viceprove
ditor, ki jih je sprejel, jim je 
ugovarjal, češ da ponatis pomož
nih knjig stane preveč. Mar je to 
upravičen izgovor? Zakon jasno 
določa, da morajo prejeti vsi 
osnovnošolski učenci potrebne uč
benike brezplačno na državne 
stroške. Ugodnosti tega zakona 
naši učenci niso deležni. Mar je 
to dopustno? Zakaj ni šolska ob
last poskrbela za tiskanje novih 
učbenikov? Zakaj je Ente nazio- 
nale per le biblioteche popolari 
razpisal natečaj za predložitev ro
kopisov treh pomožnih knjig šele 
potem, ko so prejšnje pošle? Pa 
še nekaj. Omenjena ustanova je 
razpisala natečaj pod tako nemo
gočimi pogoji, da še največjemu 
idealistu vzamejo pogum do dela. 
Natečaj predvideva predložitev ro
kopisov v roku treh mesecev in 
honorira vsak rokopis, opremljen 
z ustreznimi ilustracijami, s 500 
tisoč lirami. Kdo naj sestavi tri 
zajetne učbenike v roku treh me
secev? Kdo naj se loti pisanja 
treh učbenikov, če že vnaprej ve, 
da bo poleg vlaganja lastnega tru
da moral seči še globoko v žep? 
Saj je znano, da same ilustracije 
stanejo mnogo več kot so roko
pisi honorirani.

V pismu, ki so ga poslali pro- 
seški starši v objavo Primorske
mu dnevniku, beremo, da jim je 
viceproveditor obljubil, da bodo 
za gotovo prejeli učenci te učbe
nike v prihodnjem šolskem letu. 
Ali se je viceproveditor vprašal, 
ko je proseškim staršem to ob
ljubil, če bo kdo pripravljen se
staviti te učbenike pod tako ne
mogočimi pogoji?

Pedagoški svetovalec je priskrbel 
letos za naše učence nekaj učbe
nikov iz Slovenije, za kar smo 
mu hvaležni. Toda žal te knjige 
niti od daleč ne zadoščajo in po
leg tega ne ustrezajo našim po
trebam.

Nezaslišano je tudi, da ne mo
rejo učitelji pri najboljši volji 
priti do učbenikov, ki so v za
logi in ki jih uporabljajo njihovi 
učenci, niti za plačilo ne. Šolska 
oblast se izgovarja, da jih ne pio- 
re dati učiteljem, ker tem učbe
nikom še niso določili cene. Po
jasniti je treba, da tem učbeni
kom določujejo cene že nekaj let. 
Kako smo majhni! Ko učitelj po
trebuje knjigo, si jo mora izpo
sojati pri učencih. Srčno si že
limo, naj to javnost izve in naj 
temu primerno sodi!

MLADINSKE REVIJE:

Vsem nam je dobro znano, kakš
ne zle posledice povzroča naši 
mladini v jezikovnem pogledu po
manjkanje primernega slovenske
ga mladinskega čtiva. Italijansko 
revijo si moreš kupiti tako rekoč 
za vsakim vogalom, slovenske pa 
ne. Temu nismo krivi mi, ker si 
naša manjšina ne bo mogla tako 
zlepa privoščiti izdajanja revij na

Pogled na del šolnikov med občnim zborom, v ozadju delovno 
predsedstvo
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) Z zdru
ženimi močmi vam bo uspelo doseči 
lep poslovni uspeh. Ne povezujte 
svojih interesov s čustvi.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Proučite 
sleherno ponudbo, pa naj bo še ta
ko nepomembna. Uresničili boste 
svoje ljubezenske sanje.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Sku
šajte uporabiti nove raziskovalne 
metode. Pazite se pred pustolov
ščinami.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Vztrajno 
sledite poti, ki ste si jo začrtali. 
Prejeli boste vest o nekem sorod
niku.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Dan bo 
poln presenečenj. Pobotali se boste 
s svojim tekmecem v ljubezni.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Nova 
metoda zahteva ustrezno priprav
ljenost. Nevarnost spopada med 
dvema generacijama v družini.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.)

Drznost vam zagotavlja prednost 
pred nasprotniki. Ne jemljite resno 
nekega očitka.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
S svojo pobudo boste zanetili za
vist pri sodelavcih. Otresite se svo
jih mladostnih kompleksov.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Zaupanje, ki vam bo izrečeno, je 
povsem zasluženo. Bodite hvaležni 
prijatelju za pomoč.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Ugodne možnosti za osebe, ki se 
ukvarjajo s književnostjo. Ne za
upajte nekemu tujcu.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Manj
ši uspeh še ne pomeni zmage. Ne
kdo vam bo izkazal svojo privr
ženost.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Skušajte 
primerno oceniti predlog, ki vam 
je bil postavljen. Z ljubosumnostjo 
ne boste ničesar rešili.

trgovski osnovi. Zato je tembolj 
hvalevredna pobuda dveh sloven
skih skupin, ki izdajata mladin
ski reviji Galeb in Pastirček. Pre
pričani smo, da upravi teh dveh 
revij ne zasledujeta trgovskih ko
risti. Vsa prejšnja leta so uči
telji in kateheti skrbeli za razpe
čavanje teh dveh revij med učen
ce in bi prav gotovo nadaljevali 
še naprej, če bi ne prišlo do za- 
pletljajev. Lani je namreč pro
svetno ministrstvo s posebno o- 
krožnico prepovedalo prodajanje 
časopisov in revij po šolah. Mi
nistrski ukrep je bil potreben, 
ker je prodajanje mladinskega 
čtiva na italijanskih šolah zasle
dovalo trgovske koristi, vendar 
italijanski učenci ne bodo zaradi

Pedagoški svetovalec prof. Stane Mihelič, šolski nadzornik Oskar 
Bole in prof. Ivan Savli med občnim zborom

tega v ničemer prizadeti, saj si . 
bodo mogli kupiti isto čtivo v 
najbližjem kiosku. Kako pa z na
šimi učenci? Nekateri naši pred
stojniki striktno izvajajo ministr- |

sko prepoved in prav te dni sti
kajo po razredih, da ugotovijo, 
če prodaja kak učitelj učencem 
slovenske revije. Kako naj ta pe
reči problem rešimo?

Stanje na srednji šoli
Poročilo o srednjih šolah je 

prebral prof. Maks Šah, ki je med 
drugim rekel:

Iz leta v leto poročamo na 
občnih zborih o položaju našega 
šolstva. Žal imamo bore malo 
pozitivnega povedati, če preide
mo k suhim podatkom, beležimo 
naslednje stanje: Na Tržaškem 
imamo sedem srednjih šol ter še 
znanstveni licej s klasičnimi vzpo
rednicami, trgovsko akademijo in 
učiteljišče. Vse te šole obiskuje
jo skupno 1004 učenci (lani (1023).

V prve razrede višjih srednjih 
šol se je letos vpisalo 99 učencev, 
čeprav so končali lani srednjo šo
lo 204 učenci. Kje je ostalo 105 u- 
čencev, se upravičeno vprašujemo. 
Če bi imeli primerne strokovne 
šole, bi se ti učenci šolali na-

Prof. Maks šah

prej? V zvezi s potrebo, da do
bimo tudi slovenske strokovne šo
le, je že lani sindikat odposlal 
zadevne vloge na: 

prefekturo, občino, pokrajinski 
konzorcij za strokovno šolanje in 
na predsedstvo dežele. Pozitivne
ga odgovora doslej še ni bilo. Sin
dikat je prav tako obvestil it.-jug. 
mešani odbor. Ob lanskem zase
danju istega odbora o tem vpra
šanju ni bilo govora, ker je ita
lijanska stran zahtevala v tem 
primeru gimnazijo v Bujah. Na 
letošnjem zasedanju so o tem 
vprašanju razpravljali in spre
jeli priporočilo, da naj se za pri
hodnje leto pripravi otvoritev stro
kovne šole industrijskega značaja. 
Če ne bo prišlo do novih ovir, 
smemo upati, da bo jeseni vsaj

ena taka šola odprta tudi naši 
mladini.

Pravna ureditev srednjih šol: 
Na osnovi zakona za slovenske šo
le št. 1012 z dne 19.. julija 1961, 
je izšel DPR dne 30. III. 1982, 
ki ustanavlja srednje šole pri Sv. 
Jakobu, Sv. Ivanu, v Rojanu, na 
Opčinah in v Nabrežini. Zadeva 
proseške šole je v študiju, da po
stane samostojna šola. Nekdanji 
tečaj na Katinari pa ima od 1. 
oktobra 1965 oddeljene razrede 
svetoivanske srednje šole. Uki
nitev se je izvršila z odlokom 
prosv. min. dne 9. dec. 1964 in 
šolsko skrbništvo v Trstu je to 
javilo ravnatelju 2. julija 1965. 
Združitev se je izvršila 1. oktobra 
1965. Za srednje šole je bil iz
dan DPR štev. 1099 z dne 26. 
maja 1965, ki določa predmetnik 
in učni program za srednje šole 
s slovenskim učnim jezikom. Tre
ba pa je še določiti za vsako teh 
šol število stolic in predmetnih 
skupin. 18. oktobra 1966 je pro
svetni minister predložil vladi o- 
snutek dekreta, ki naj določi 
predmete in predmetne skupine, 
ki tvorijo stalne stolice in pover
jena mesta na srednjih šolah. Isti 
predlog vsebuje tudi pogoje za 
ustanovitev stolic in stalnih mest 
tgr upno obveznost posameznih 
profesorjev. . .,

Višje srednje šole:
DPR z dne 6. junija 1962. štev. 

2114 ustanavlja trgovsko akade
mijo, ki ima ravnatelja, 9 stalnih 
stolic in sedem poverjenih mest. 
Učiteljišče ustanavlja dekret DPR 
939 od 30. sept. 1962 in predvide
va ravnatelja in 5 stolic A. Znan
stveni licej ozakonjuje DPR 30. 
sept. 1962 štev. 938. Zanj je pred
videni ravnatelj in 14 stolic A in 
1 stolico B.

Kaj še manjka? Uzakonitev or
ganika in ustanovitev stolic za 
vsako srednjo šolo in njih razpis. 
Razpis stolic za trgovsko akade
mijo, znanstveni licej in učitelji
šče. Urediti bo nadalje treba 
vprašanje habilitacij in nateča
jev. Po zakonu za slovenske šole 
bi se morale ob prvi aplikaciji 
istega upoštevati določene olaj
šave.

Šolske knjige: Eno najtežjih 
vprašanj je pomanjkanje šolskih 
knjig. Pedagoški svetovalec prof. 
Stane Mihelič je letos oskrbel več
jo količino knjig, med katerimi je 
bilo tudi nekaj šolskih in katere 
so dijaki mogli kupili, izkupiček 
pa je šel v korist posameznih šol 
za druga učila in potrebe. Usta

nova za ljudske knjižnice doslej 
še ni razpisala natečajev za sred
nješolske knjige, pač pa je pred 
nekaj dnevi vladni komisariat dal 
na razpolago 15 milijonov za pr
ve potrebe. Kot smo zvedeli, so 
se zedinili za prvi natečaj, ki bo 
razpisal: slovensko antologijo za 
zadnje razrede višjih srednjih šol, 
zgodovino najnovejše dobe za viš
je razrede srednjih šol, latinsko 
vadnico za I. stopnjo. Uporablja
li jo bodo III. razredi srednjih 
šol in I. razred višjih srednjih 
šol. Sedaj je na nas, da se ob 
razpisu takoj lotimo dela, da nam 
ne bodo rekli: stokali ste, sedaj 
pa ko imate možnost pa se ne od
zovete. Če bo prvi razpis v redu, 
smemo upati, da bodo sledili po
tem še drugi.

Ob koncu ugotavljam in z me-

Justa Bizjak

noj to ugotavljajo vsi prizadeti, 
da je urejanje srednješolskih mest 
prepočasno. Če se ni nič premak
nilo do- leta 1954, se je prav tako 
zelo malo po tem času. Dobili 
smo nekaj dekretov, sprejet je 
bil predlog, da se na vseh šolah 
poučujejo vsi tisti predmeti kot 
na italijanskih in toliko število 
ur, a osebno si na slovenskih šo
lah še nihče ni uredil svojega 
položaja. Tistih nekaj, ki so bili 
deleTni vpisa v prehodni ali v po
sebni stalež, so bili tega deležni 
zaradi ugodnosti, ki so veljale za 
italijanske šolnike in je komisar 
Palamara le apliciral vsaj nekaj 
ugodnosti tudi za slovenske šol
nike.

Sindikalno stoji pred nami še 
dolga pot dela.

PETEK, 9. DECEMBRA 
Nacionalni program

..8.00, 13.00, 15.00, 20.00 - Poro
čila - 8.30 Jutranja glasba - 8.45 
Jesenske pesmi - 9.00 Operetni 
motivi - 9.20 Strani iz albuma 
10.05 Operna antologija - 11.00 
Najnovejše pesmi - 11.30 Bill Co
leman - 11.45 Pesmi, ki so v mo
di - 12.05 Ob dvanajstih - 13.30 
Dva pevca - 15.10 Pevski pro
gram - 15.45 Orkester De Marti
no - 16.30 Simf. glasba - 17.45 
«La ragione della volpe», radij
ska drama - 18.25 Koncert S. 
Prokofjeva - 19.18 Oddaja za de
lavce - 19.30 Glasbeni vrtiljak -
20.40 Simf. koncert - 22.10 Plesna 
glasba.

II. program
8.30, 13.30, 14.30, 19.30 - Po

ročila - 8.45 Poje G. Gaber - 9.10 
Pianistka Carmen Cavallaro - 9.20 
Dva glasova — dva stila - 9.40 
Orkester Slatkin - 9.55 Glasba za 
dobro voljo - 10.20 Ansambel The 
Yardbyrds - 10.38 Kvartet Cetra
- 11.40 Koncert - 13.00 Srečanje ob 
trinajstih - '14.05 Pevski program 
-14.45 Za prijatelje plošč - 15.00 
Najnovejše pesmi - 15.35 Koncert
- 16.00 Rapsodija - 17.35 Mala en
ciklopedija - 18.35 Enotni razred - 
18.50 Vaši izbranci - 20.00 Varie
tejski program - 22.00 Ameriška 
lahka glasba.

III. program
18.45 Pregled ital. literature -

19.00 Koncert - 19.15 Vsakovečer- 
ni koncert - 20.30 Revija revij - 
21.25 O Nobelovih nagrajencih -
22.45 «Orsa minore».

Slovenija
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00, 

19.30 - Poročila - 7.05 Telesna

vzgoja - 7.50 Nekaj minut za vas
— žene! - 8.05 Operna matineja - 
8.55 Pionirski tednik - 9.25 Četrt 
ure z ansamblom «Weekend» -
9.40 Otroški zbor - 10.15 Pri skla
datelju Ferdu Juvancu - 10.35 Naš 
podlistek - 11.15 Plesni ritmi na 
koncertnih odrih - 12.10 Jug. pev
ci zabavnih melodij - 12.30 Kme 
tijski nasveti - 12.40 Domače pi
halne godbe - 13.30 Priporočajo 
vam... - 14.05 Mladi glasbeniki - 
15.20 Napotki za turiste - 15.40 
Mladinska oddaja - .16.00 Vsak 
dan za vas 17.05 Simfonični 
koncert - 18.15 Vaši priljubljeni 
orkestri - 19.15 Glasbene razgled
nice - 20.00 Claudio Monteverdi: 
Solze ljubimca na grobu najdraž 
je - 20.30 Jugoslovanski sklada
telji zabavnih melodij - 22.10 Ve
liki mojstri sodobne glasbe - 22.50 
Literarni nokturno 23.05 Nočni 
mozaik jazza.

Ital. televizija
8.30—12.00 šola - 17.30 Dnevnik

17.45 Oddaja za najmlajše - 18.45 
Nikoli ni prepozno - 19.45 šport 
ne vesti in ital. kronike ■ 20.30 
Dnevnik - 21.00 Sergio Pugliese 
«Trampoli» - 23.10 Dnevnik.

H. kanal
21.00 Dnevnik 21.15 Birokra 

cija v Italiji - 22.00 «Giochi in 
famiglia*.

Jug. televizija
9.40 in 14.50 TV v šoli . 10.35 in

15.45 Angleščina - 11.00 in 16.10 
Osnove splošne izobrazbe - 17.55 
Poročila - 18.00 Oddaja za otroke
- 18.25 Obzornik . 18.45 Glasbeni 
magazin - 19.30 čopič in dleto -
20.00 Dnevnik - 20.30 Cikcak - 20.35 
Leta iluzij . madžarski film -
22.00 Poročila.

Radio Trst A
8.15, 13.15, 14.15, 20.15 - Poro

čila - 7.00 Koledar - 7.30 Jutra
nja glasba - 11.30 Slovenski ljud
ski motivi - 11.40 Radio za šole -
12.00 Orkestri lahke glasbe - 12.10 
Med tržnimi stojnicami - 12.25 
Za vsakogar nekaj - 17.00 Igra 
skupina «The Jetss> iz Trsta - 17.25 
Radio za šole - 17.45 Orkester 
Martyja Golda - 18.00 Ne vse, to
da o vsem - 18.15 Umetnost, knji
ževnost in prireditve - 18.30 Glas
ba Emila Adamiča - 19.00 Sklad
be davnih dob - 19.10 Moj prosti 
čas - 19.25 Plošče, ki so mladim 
všeč - 20.00 Šport - 20.35 Gospo
darstvo in delo - 20.50 Veseli 
utrinki - 21.00 Koncert operne 
glasbe - 22.00 Zvočna paleta -
22.45 Magija glasbil v jazzu.

Trst
12.05 Plošče - 12.25 Tretja stran 

- 13.15 Juke box.

Koper
7.30, 10.30, 13.30, 15.30, 17.30, 

19.15 — Poročila - 7.00 Prenos 
RL - 7.15 Jutranja glasba - 8.00 
Prenos RL - 10.15 Pevski in ples
ni program - 11.00 Cslentanov 
klan - 11.30 Pevski program -
11.45 Glasbeno srečanje - 12.00 in
13.00 Glasba po željah - 12.45 
Lahka glasba - 13.40 Melodije za 
vas - 14.00 Popularne skladbe -
14.40 Zabavna glasba - 15.45 Do
mači ansambli - 16.00 Kulturni 
zapiski - 16.20 Današnje teme - 
16.30 Simf. koncert - 17.40 Pevski 
program - 18.00 Prenos RL - 19.00 
Ansambel Brun - 19.30 Prenos 
RL - 22.35 Trio Lorenz - 23.00 
Prenos RL.

HOROSKOP
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REAKCIJA STRANK IN OPERATERJEV

Zakonski predlog o prosti coni 
je deloval kot hladna prha

Vedno bolj se oblikuje prepričanje, da so potrebni napori 
vseh goričkih dejavnikov, da bi Rim sprejel naše zahtevo

Zakonski osnutek ministrskega 
sveta, da se zakon o prosti coni za 
Gorico in Sovodnje podaljša samo 
za tri leta, je znova postavil v ža
rišče eno izmed najosnovnejših 
vprašanj, ki zadevajo naše mesto. 
Gorica kot glavno mesto pokraji
ne, Je neprestana žrtev premajhne 
pozornosti oblasti, istočasno pa tu
di žrtev lastne neiznajdljivosti.

Podaljšanje zakona o prosti coni 
samo za tri leta, je delovalo na go- 
riško javnost kakor mrzla prha. 
Nihče ni pričakoval, zlasti še ne 
zavoljo optimističnih zagotovil, da 
bodo v Rimu pokazali tako majhno 
razumevanje za pričakovanja, ki jih 
Je naše gospodarstvo polagalo v 
obnovitev tega zakona. Stranke, u- 
stanove in zveze so odločno reagi-

vale vsaka s svojega zornega kota 
in v skladu s svojimi stališči, spre
membo osnutka ter druga zagoto
vila, ki naj odpomorejo našemu go
spodarstvu, ki nikakor ne more zle
sti na zeleno vejo.

Enotna socialistična stranka izra
ža obžalovanje, da so v Rimu tako 
malo upoštevali posege naših pred
stavnikov, ki so pojasnili naše raz
mere ter navedli pomen proste co
ne za vse naše gospodarstvo.

Komunistični svetovalci, ki prav 
tako niso zadovoljni z osnutkom, 
kritizirajo način dela goriških za
stopnikov v Rimu, zlasti odborni
ka za gospodarske zadeve, češ da 
bi morali nastopati javno in ob 
podpori vseh političnih skupin, 
strank, zvez itd. Obenem komuni-

rale na zakonski osnutek ter zahte- I stična deželna svetovalca želita iz-
fiiiiiiiinaHiuiiiiiiiiilliiiiiiiiiiiniiiiiiiHiiiiiiiiiiiimMiiimifiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiMiiiiiimimiiii

IZ BENEŠKE SLOVENIJE

Osebni promet v novembru 
nad 87 tisoč prehodov

Letos se ne bo vlečnice na Matajurju

Maloobmejni osebni promet na 
področju Čedada je bil tudi v pre
teklem novembru še kar živahen, 
če upoštevamo že skoro zimsko do
bo s slabim vremenom in drugimi 
nevšečnostmi. Na mejnem prehodu 
pri Stupici je šlo na drugo stran 
s potnimi listi 35.067 ljudi; s pre
pustnicami in dvolastniškimi dovo
ljenji pa se je okoristilo 52.189 lju
di; skupaj je torej bilo 87.256 pre
hodov oseb v obeh smereh. S pre
pustnicami je prekoračilo mejo 
35.073 italijanskih in 14.493 jugoslo
vanskih državljanov, z dvolastni
škimi dovoljenji pa 916 prvih in 807 
drugih.

Največ prehodov so zabeležili s 
prepustnicami pri Stupici in sicer 
47.198; pri Učeji je bilo samo 553 
prehodov in to zaradi slabega vre
mena. Promet na drugih prehodih 
je bil naslednji: Most čez Nadižo 
757; Robidišče 1255, Cepletišče 533, 
Solarje pri Dreki 700, most Klinac 
519 in most pri ft^ščejcu 674.

V okviru izboljšanja pogojev za 
zimski turizem se že nekaj časa 
razpravlja v Čedadu in v Beneški 
Sloveniji o izgraditvi vlečnice za 
smučarje na Matajurju. Sedaj, ko je 
debela snežna odeja prekrila tudi 
ta vrh, Je zadeva postala še bolj 
aktualna. Tamkajšnji športniki so 
upali, da bodo vlečnico postavili 
vsaj v prvi polovici prihodnjega le
ta, zlasti ker je deželna uprava pri
spevala v ta namen 15 milijonov 
lir. Pri podrobnejšem proračunu pa 
so uvideli, da bodo potrebovali kar 
30 milijonov, kar je ponovno odloži
lo gradnjo. Domači smučarji skuša
jo poiskati dopolnilna sredstva, da 
bi pospešili izvedbo načrta. Sedaj 
ko je urejena dohodna cesta in ima. 
jo pod vrhom tudi primemo gosti
šče, bi bila vlečnica v resnici važna 
pridobitev za razvoj zimskega špor
ta na Matajurju.

terih državah in nagel dvig proiz
vodnje ustvarjata velik prepad med 
razvitimi in manj razvitimi drža
vami, ki teži k hitremu poglablja
nju, zakaj razvite države imajo za 
4 odstotke pribitka na letni narod
ni dohodek, nerazvite pa samo ene
ga, kar mu jemlje moč še naglo 
večanje števila rojstev.

Iznajdba atomske energije, ki je 
ustvarila novo dobo, ne služi za mi
roljubne namene, vsaj v pretežni 
meri ne, ampak za oboroževanje. 
Današnja rušilna moč vseh atom
skih bomb na svetu je tolikšna, da 
bi zadostovala za trikratno popol
no uničenje našega sveta. Zato bi 
bila atomska vojna nesmisel, saj 
bi uničila življenje na zemlji. Nič 
čudnega, če se po svetu vedno bolj 
uveljavljajo nazori o sožitju in mi
ru, o enakopravnosti in sodelovanju 
ter o popolni razorožitvi. Takšna 
načela vedno bolj zmagujejo, ker 
jih narekuje zdrava pamet in trez
no presojanje odnosov sil. Pri to
likšni oborožitvi ni možna niti sve
tovna revolucija, se pravi strmo
glavljenje imperializma s silo, kot 
to želijo kitajski komunisti, zakaj 
v takšnem primeru bi ne bilo ne 
zmagovalcev in ne premagancev.

Košmrljevo predavanje je občin
stvo poslušalo z velikim zanima
njem.

vedeti resnico o govoricah, da je 
poseg deželnega predsednika — po 
namigu videmskih industrijcev — 
preprečil podaljšanje zakona.

V zadnjem času so se oglasili tu
di industrijci, ki so na seji svoje
ga izvršnega odbora izrazili obža
lovanje zavoljo omejitev zakonske
ga osnutka kakor tudi zaskrblje
nost, ker meče v vodo vse najbolj
še namene, ki so jih operaterji go
jili, če bi zakon podaljšali vsaj za 
devet let. Mnogi so pripravili načr
te za razširitev obratov, njihovo 
modernizacijo, nakupili so nova 
zemljišča za nove obrate, kar bi 
vse skupaj ustvarilo nova delovna 
mesta. Vsi ti načrti bi se pričeli 
uresničevati, brž ko bi parlament 
odobril zakonski predlog.

Sedaj pričakujejo, da bo parla
ment, ki mora zakonski predlog 
odobriti najkasneje 60 dni po nje
govi objavi, spremenil rok veljav
nosti zakona ter ga podaljšal vsaj 
na devet let.

Končno moramo omeniti tudi 
glas, ki je prišel iz vrst krščanske 
demokracije, ki je v pripravah na 
sestanek vodstva stranke v Gorici 
in njenih občinskih svetovalcev spo
ročila svojo pripravljenost, da v 
soglasju z ostalimi političnimi, go
spodarskimi in sindikalnimi silami 
začne pogovore, ki naj ustvarijo 
sliko sedanjega splošnega gospo
darskega stanja v našem mestu ter 
nakažejo glavne zahteve gospodar
skega značaja, ki bi jih mogli prou
čili tudi na mestni gospodarski kon
ferenci, da bi prišla do izraza skup
na volja našega mesta po okrepitvi 
podjetij z državno udeležbo, izgrad
nji avtomobilske ceste, ustrezni o- 
krepitvi železniškega prometa itd.

Vse se nam vidi, da prehaja v 
zavest odločujočih dejavnikov na
šega mesta prepričanje, kolikšno 
važnost bi imelo združevanje sil na
šega majhnega mesta, da bi moglo 
dovolj glasno povedati v Rimu, kaj 
pričakujemo od njega, da bi mogli 
razviti naše sposobnosti.

ZA POKAL EVROPSKIH PRVAKOV

Tudi v Budimpešti 
zmaga Interja z 2:0

Mazzola strelec obeh golov
VASAS — Varga; Bakos, Meszoely; Ihasz, Mathesz, Berendi; Mol

nar, Puskas, Farkaš, Fister, Korsos.
INTER — Sarti; Burgnich, Facchetti; Bedin, Guameri, Picchi; 

Jair, Mazzola, Domenghini, Suarez, Corso.
BUDIMPEŠTA, 8. — Inter si je

Na križišču pri Madoitfiini 
vespist trčil v avto

Večraj ob 15.45 so nudili prvo 
pomoč v goriški civilni bolnišnici 
30-ietrierru Renzu Mianu iz Boman- 
sa, Ul. Sauro 16. Ugotovili so mu 
odrgnjenja na bradi, ustnicah in 
desni nogi; okreval bo v 7 dneh.

Mian je povedal, da se je malo 
prej peljal z vespo od doma v Go
ričo. Na križišču pri Madonnini pa 
se je fiat 600, ki je vozil pred 
njim, nenadoma ustavil in on se 
je s svojim vozilom zaletel od za
daj vanj. Karabinjerji so ugotovili 
le majhno škode na vozilih.

tudi na madžarskih tleh zagotovil 
zmago in z njo pravico do nasto
pa v četrfinalu turnirja za pokal 
evropskih prvakov. Današnji na
sprotnik Interja — Vasas — je mo
ral priznati premoč italijanskih no. 
gometašev in se z 2:0 predati. Oba 
gola nosita podpis Mazzole, ki je 
znal, pa čeprav je bil sam z Jair- 
jem v napadu, obakrat prevariti ce
lotno obrambo: prvič sam z vrsto 
driblingov, s katerimi je dobesed
no opijanil branilce in zvabil z 
vrat tudi vratarja, katerega je nato 
še premagal, in drugič oD podpori 
Jairja, ki mu je podal žogo, s ka
tero je prisebno prevaril Vargo.

Madžarski nogometaši so, kot je 
bilo predvideno, začeli zelo napa
dalno. Dosegli pa niso ničesar, ker 
je bil Inter v obrambi zelo buden, 
v napadu pa se je posluževal hi
trih prodorov, ki so večkrat vna
šali zmedo v vrste moštva Budim
pešte, ki danes ni bilo v srečnem 
onevu.

Po zmedenem napadu Madžarov 
je žoga prišla v 40’ do Mazzole, ki 
je pokazal celo vrsto driblingov m 
puščal za seboj nasprotnika za na
sprotnikom, dokler se ni znašel 
pred praznimi vrati. Kljub temu je 
okleval in čeprav so se na beli črti 
zbrali branilci je vseeno našel vr
zel, v katero je poslal žogo.

V 21’ drugega polčasa je Mazzo
la ponovil exploit in podvojil re
zultat, kakršnega Inter prav goto
vo ni pričakoval. Poudariti pa je 
treba, da je Vasas popolnoma ra
zočaral. Tudi sodnik, zahodni Ne
mec Kreitlein, je večkrat s svoji
mi posegi razburil duhove gledal
cev, ki so že začeli metati na igri
šče razne premete. Na srečo se za
deva ni izpridila, ker so c.omači 
igralci večkrat pomirjevalno nasto
pali.

PRIJATELJSKI NOGOMET
V Padovi v 3’ p. p. Rivera. Kotje 

6:4 za Milan.
* * *

V Veroni Napoli-Vcrona 5:1 (3:0).
Strelci — v 7’ p. p. Reif, v 28’

Bianchi, v 31’ Bean (vsi Napoli); 
v 8’ d. p. Sivori (N), v 21’ Reif 
(N), v 42’ Bacchini (V), Kotje 6:3 
za Napoli.

* * *

V Rimu Roma - Latina 4:1 (1:0).

KOŠARKA V II. KOLU PROMOCIJSKEGA PRVENSTVA

BOR-LIBERTAS (Gorica) 59:43
Viden napredek peterke športnega združenja

BOR — Savo Spacal (18), Ambrožič (2), Zavadlal (13), Fabjan 
(2), Kafol, Kokošar, Borut Spacal, Rudež, Prinčič in Lakovič (24).

LIBERTAS (Gorica) — De Marchi, Cosmini (9), Baum (6), Mia- 
ni (10), Cecovini (4), Prochillo (2), Dohtorich. Pipia, Rossi (12) in 
Porcelli.

Sodnika — Gallopin in Boschin (Tržič).
Končni rezultat: Bor-Libertas 59:43 ( 32:21).

Borovci so želi včeraj drugo za
poredno zmago na račun goriške
Libertas, ki pa se je skozi celo tek
mo trdno upirala plavim. Goričani 
so zaigrali s svojo najboljšo posta-

nija, ki sta bila seveda najnevar
nejša med nasprotniki. Kljub temu 
pa se borovci niso predali nasprot
nikom in že v začetku gladko po
vedli v vodstvo. Nedvomno so pla
vi v začetnih minutah prikazali

Strelci — v 16’ p.p. Peirb, v 16’
d. p. Peirb, v 24’ Pelizzaro, v 35” ^ “uvrstili“so’ namreč' tudi* dva 
Peiro, v 40’ Giannini (Latina). I bivša člana Safoga, Rossija in Mia-

V VČERAJŠNJI PRIJATELJSKI TEKMI NA STADIONU «GREZAR»

Po ostrem odporu Ponziana 
klonila prvoligaški Rijeki

3:1 (1:0) za goste - Furlani strelec častnega gola
PONZIANA — Dapas (Degrassi), Suard, Gianella, Covacich, Primi,

Fonda, Ruan, Ravalico, Furlani, Kirchmayer, Curci (Barnaba).
RIJEKA — Klevišar, Milevoj, Mugoša, Rabac, Devčič, Vrankovič, Jo- 

vovič, Petrovič, Perčič, Tomijenovic, Bursač.

Občinstvo velikih priložnosti vče- so se stalno menjavali, vendar so Omedli z doseženim rezultatom ža
ra? na občinskem stadionu«Pino - trias* ustav,jan že na središču. | dovoljne goste Ti so se večkrat zna-
Gre7ar» čenrav ie buria precej o-1 Gostje so srecu polčasa zaceii oik- sij v škripcih, vendar so znali o-
stro zaviiafa fn e bUa temperatu- tirati hitrejši Katw’emu d0:1 hraniti mirno kri in so zaključili
ra raz.meroma nizka je tekmaPon- macim niso bili kos. Prav zaradi tekmo s 3:1 v svojo korist, 
ra razmeroma nizka, je tekma Pon Je bil Dapas, posebno po za- , p<j zaključenem prijateljskem dvo-

siugi zelo hitrega beKa iviiievoja, i boju so igralcem Rijeke poklonili 
je stalno igral vlogo desnega kri , ^ pokala: enega, dar kvarner-
ievega krila Jovovica ter srednjega ... mn.

ziana-Rijeka privabila precej ljubi
teljev nogometa. Enajsterici nista 
razočarali: zmagala je sicer, kot

A SKUPINA

CUš t = p:
ZAOSTALE TEKME

di borbenosti in vztrajnosti, toliko 
do izraza.

Rečani so pokazali lep nogomet, 
vendar lahko rečemo, da smo pri
čakovali več. Res je, da niso ime 
li na polju vseh svojih stebrov in 
da so večkrat pokazali, da štedijo 
s silami. To so si lahko mirne duše 
privoščili, ker Ponziana ni bila, ra
zen v izjemnih primerih, nikoli ne
varna v napadu.

Prvi prodor je izvedla Ponziana 
in malo je manjkalo, da ni Ruan 
prevaril nepripravljenega reškega 
vratarja Klevišarja. Domačini so 
se hitreje znašli in so se sicer 
zmedeno, a bolj drzno odpravljali 
v napad, medtem ko so se Rečani 
le tu pi tam prikazali pred vrati 
Ponziane, ki je bila vedno v resni 
nevarnosti. Napadi in protinapadi

padi na svetisce napasa so se vr 
stih brez prestanku vse do 3tt , ko 
je Milevoj prodrl po desni strani 
in predložil na sreuo, kjer je Jo- 
vovic prestregel žogo in jo priseb
no poslal z ne prtmocnini strelom 
mimo uapasa v plovnem letu do 
mreže. Punziana je takoj ougovori- 
la, vendar proti gostom, ki so pre
vladovali na sreui, je biio orožje , „ , ___ .
Tržačanov brez ostrine. In tik ptcd j{apad0 premagal Marzotto
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VEČERI OB SREDAH 
Zanimivo Košmrljevo 
predavanje 
o današnjem svetu

V okviru večerov ob sredah, ki 
jih prireja klub «Simon Gregorčič» 
v Gorici je predvčerajšnjim pred
sednik kluba Marko Waltritsch pred
stavil občinstvu Draga Košmrlja, 
dopisnika ljubljanskega «Dela» v 
Trstu, ki je govoril o svetu, ki v 
njem živimo, o vseh spremembah 
gospodarskega, kulturnega, politič
nega in človeškega značaja. Dejal 
je, da je poglavitna značilnost se
danjega časa sveta, ki v njem ži
vimo, razpad kolonialnega sistema, 
družbene spremembe, spremembe 
na gospodarskem, področju in pa 
pojav atomske energije.

V prvem desetletju po drugi voj
ni so se osvobodili azijski narodi, 
v drugem desetletju so bili na vrsti 
afriški, sedaj pa vse kaže, da je 
prišel čas za narode latinske Ame
rike.

Hiter gospodarski razvoj v neka-

IZPRED OKRAJNEGA S0DISCA

Devet mesecev pogojno 
zaradi žalitve stražnika
Tudi globa zaradi neprevidne vožnje je za šoferja pogojna
Goriški okrajni sodnik dr. Sar- 

tea je na zadnjem zasedanju obrav- 
| naval med drugim tudi zadevo go- 

riškega trgovca 48-letnega Antona 
Zitterja, ki je bil obtožen, da je 
prenaglo vozil po mokri cesti skozi 
mesto in da je potem še žalil mest. 
nega stražnika, ki mu je naložil 
globo.

Dejanje se nanaša na 10. februar 
letos, ko se je Zitter ob 8.20 pe
ljal z avtom giulietta od svojega 
doma v Ul. Balilla 19 proti svoji 
trgovini v središču mesta. Vozil je 
precej naglo in ker je bila mokra 
cesta ter na ulici precej šolarjev, 
ki so šli v šolo, ga je mestni straž
nik ustavil ter mu naložil denarno 
kazen. Ko je stražnik pisal potrdi
lo, pa mu biro zaradi mokrega 
papirja ni hotel pisati in takrat, naj 
bi Zitter dejal «Bom šel jaz k tvo
jemu poveljniku in mu rekel, naj 
te pošlje v šolo, da se boš naučil 
pisati.«

Zitter je dejal, da je rekel samo 
«nekdo bi moral iti še v šolo«. 
Sodnik pa ga je spoznal za krive
ga in ga obsodil na 9 mesecev za
pora zaradi žaljenja mestnega straž

nika in na plačilo 8000 lir zaradi 
neprevidne vožnje avtomobila. Ka
zen pa je pogojna in je ne bodo 
vpisali v kazenski list. V odsotno
sti je branil obtoženca uradno dr. 
Battello.

koncem prvega dela igre je že pri 
letni Tomijenovic, ki je spretno po 
vezoval vrste Rijeke, predložil zo: 
go Jovovicu, .i se je znebil riritm- 
ja in Fonde, vzdrzai njun pritisk 
in poslal usuje drugič uo cilja.

Začetek drugega oeia igre je pri- 
paual Rečanom, ki so bili neomeje
ni gospodarji igrišča. Čeprav so 
imeli se precej priložnosti, niso pri
šli do goia vse uo 10', ko je Petro
vič preigral Fondo in poslal z roba 
kazenskega prostora tako silovit 
strel, da Dapas, kljub plovnemu 
skoku, žoge ni mogei ustaviti, 'iti* 
jeka je še dolgu držala Ponziano v 
šahu, vendar so se Tržačani kma
lu opogumili in prešli v napad. Po 
golu, ki so ga Tržačani dosegli v

najlepšo košarko, predvsem je na
vdušila akcija, v kateri pridejo v 
poštev vsi igralci. Desno krilo po 
da spodnjemu centru, in nato steče 
na levo krilo, spodnji center (Sa
vo Spacal) nameri met na koš, to
da srednjemu igralcu, ki se je med
tem postavil na desno krilo, levo 
krilo pa steče na sredino. Žoga s 
tremi podajami pride do desnega 
krila, ki je medtem obkrožil na
sprotno obrambo, zgornji center pa 
napravi avtomatično blokado desne
mu krilu, ki tako neovirano meče 
na koš. To akcijo so včeraj bo
rovci večkrat uspešno ponovili m 
to priča, da je ekipa že solidno 
zboljšala skupno Igro, kar Je seve
da izredne važnosti za bodoča za
htevnejša srečanja

Plavi pa so bili včeraj uspešnejši 
tudi v protinapadu, čeprav bi lah
ko dosegli nekaj več košev, toda 
zaradi vodenja nekaterih igralcev 
se je protinapad večkrat Izjalovil. 
Precej napredka smo opazili tuni 
v obrambi, kjer je Ambrožič ujel 
celo vrsto odbitih žog. Žal pa Je 
borovec večkrat zgrešil podajo.

Kaj pa nasprotniki? Igrali so pre
več individualno. Premalo so po
dajali edinemu centru Mianiju, ki 
je bil več kot soliden v metih s 
skoka. Raje so streljali na koš iz 
prevelike razdalje In so seveda tudi 
mnogo zgrešili, nato pa so stalno 
podlegali Borovnemu protinapadu. 
Rossi, eden najboljših članov Sa
foga v lanski sezoni, je prevzel me
sto zunanjega igralca. Pokazal je 
sicer nekaj lepih individualnih po
segov, nedvomno pa bi bil korist
nejši kot center. In prav tu so Bo
rovi nasprotniki zgrešili svojo naj
večjo taktično napako. Zaigrali so 
samo z enim centrom. Z dvema pj- 
votoma bi bili nedvomno uspešnej
ši, kaiti plavi so se branili s cono 
2—3 in so tako delno ovirali zu
nanje strelce nasprotnikov. Liber- 
t.as je bila precej pomanjkljiva tu
di v obrambi, toda individualni po
segi nekaterih (Rossija predvsem) 
so reebi Goričane hujšega poraza. 

KRONIKA.
Prva peterka Bora: Savo Spacal, 

Ambrožič, Rudež, Zavadlal in La
kovič. Plavi so zajeli svojo običaj
no obrambo 2—3, medtem ko je 
Libertas zaigrala z 2—1—2. V napa
du so slovenski predstavniki za
igrali z 1—3—X. medtem ko so na- 
snrotniki igrali sistem 1—4. Borov
ci so začeli s hitrim tempom in 

Včeraj so odigrali zaostale tekme z učinkovitimi protinapadi večkrat
p™™«* c >*« p * ja-,5

rezultatov prvega polčasa Bor-LT

26’ (strel Fonde v vratnico, ki je 
žogo odbila do Furlana, ki jo je z 
glavo poslal do mreže), so se še 
bolj razvneli in predvajali navdušu
joč forcing, s katerim so večkrat

(0:0), Trevigliese . Como 2:1 (2:0), 
Monza pa Salbiatese 2:1 (2:0).

Po 11. kolu in po včeraj njih tek
mah je lestvica A skupine C lige 
naslednja:

Monza 19 točk
Biellose, Como in Udinese 15
Rapallo 14
Entella m Treviso 13 
Verbana 12
Legnano in Marzotto 11 
Trevigliese 10 
CRDA 9
Pro Patria ln Piacenza 8 
Mestrina in Triestina 7 
Cremonese 6 
Solbiatese 5
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RIJEKA - PONZIANA 4:0

Enajsterica Interja, ki je včeraj zmagala v Budimpešti

MEDNARODNI NOGOMET
flori ca

VERDI. 17.00: «Un fiume di dolla- 
ri», T. Hunter in G. Serra, v 
barvah.

CORSO. 16.30: «La battaglia dei gi
ganti«, H. Fonda in Pierangeli. 
Ameriški kinemaskope v barvah.

MODERNISSIMO. 17.00: «Agen.
te segreto 777 — Invito ad ucci- 
dere«, L. Jordan in H. Chanel. 
Italijanski barvni film.

VITTORIA. 17.15: «Che notte ragaz- 
zil«, Philip Leroy m M Mell; 
koprodukcijski italijansko - špan
ski kinemaskopski barvni film.

CENTRALE. 16.30: «La colt č la
mia legge«, Antony Clark in L. 
Gilly; barvni film.

Iršič
AZZURRO. 17.30-22: «Per pochi dol- 

larl ancora«, Giulianl Gemma; 
barvni kinemaskopski film.

EXCELSIOR. 16—22: «Alfie», M.
Caine In S. Winter; barvni kine
maskopski film.

PRINCIPE. 17.30—22: ((Agente Jo
VValker«, B Harry in P. Frey. 
Kinemaskope v barvah.

S. MICHELE. 19—22: «La piti gran- 
de storia mai raccontata«, C. He- 
ston in V. Heflin; barvni kine 
•naskopski film.

d onkc
RIO. 15—21.30: «Boeing-boeing», J. 

Lewis in Tony Curtis; barvni ki
nemaskopski film.

EXCELSIOIl. 15—22: «11 gaucho«, 
Vittorio Gassman m A. Nazzari

Miklavž je v torek obiskal tudi otroški vrtec v Šent Mavru, ki je 
za njegove otroke prispevala nekaj darilc občinska uprava, nekaj pa 
neka trgovina Otroci so bili nadvse presenečeni ter sc bodo prav 
gotovo še dolgo spominjali lepega darilca, ki so ga prijeli v vrtcu.

Obdaritvi so prisostvovali tudi osnovnošolski otroci

TEMPERATURA VCERAi 
Včeraj v Gorici najvišja 10,4 ob 

13.40 in najnižja 5,8 stopinje nad 
ničlo ob 20. uri. Povprečna vlaga 
79 od sto

MITROPA CUP

Fiorentina 3 
First Vienna 1

FIRENCE, 8. — Fiorentina je v 
povratni tekmi turnirja za Mitropa 
Cup premagala danes First Vienno 
3:1 (2:0) in se uvrstila v četrtfina
le. Strelci: v 14’ in 45’ p.p. Ham- 
rin (F), v 17’ d.p. Marik (FV), v 
35’ Hamrin (F). Kotje 5:0 za Fio- 
rentlno.

Fiorentina — Albertosi; Pirovano, 
Rogora; Bertini, Ferrante, Brizi; 
Hamrin, Brugnera, Esposito, De Si- 
sti, Cosma.

First Vienna — Paulitsch; Liener, 
Koschier; Kremser, Ceyka, Klari; 
Marik, Lipošinovid, Nemec, Wieger, 
Weidinger.

Sodnik — Galba (CSSR).

AMATERSKI REPREZENTANCI

Španija
Italija

2
1

V TRŽIČU

Lokomotiva 1 
CRDA 0

CRDA — Sorato (Bonatto); Cos- 
sar (Andrian), Trevisan (Valenti); 
Mreule (Tessar), Giordani, Sortino 
(Palma); Borsetti, Politti (Fogar), 
Deiuri (Camiello), Zonch (Ispiro), 
Cuca (Ceglia).

Lokomotiva (Zagreb) — Nježič; 
Jurašič, Sumor (Mušovič); Tufeg- 
dič, Sobočan, -Plevro (Sumor); Rod 
(Horvat), Tankovič, Črnič, Roma- 
novič, Mušovič (Ljubič).

Sodnik — Barbaresco iz Krmina.
Strelec — v 22’ d. n. Ljubič
Gledalcev Je bilo 100. Kotje 4:3 

za CRDA. Izkupiček tekme bo šel 
v korist poplavljencev.

LECCE, 8. — Amaterska repre
zentanca Španije je danes prema
gala italijansko 2:1 (1:1). Gole so 
dosegli: v 15’ p.p. Garcia (S), v 40’ 
Nardoni (I), v 9’ d.p. Garcia (S). 
Kotje 8:3 za Italijo.

Italija — Gortan; Nardoni, Peli
ni; Gerin, Losacco, Moschen; Go
ri, Arcoleo, Nichele, Bianco, Luc- 
chesini.

Španija — Mandieta; Escudero, 
Corquera; Rodriguez, Benito, Puig; 
Garcia, Lopez Prieto, Nebot, Apa- 
ricio, De Diego.

Sodnik; Marchall (Avstrija).

V VIDMU

Udinese
Olimpija

3
1

Udinese — Baldo, Bernard, Fede- 
le; Manganotto, Gamba, Palu; Bla- 
sich (Giulio), De Cecco, Cremaschi 
(Del Zotto II), Del Zotto I (Fran- 
zot), Ma lellato (Momesso).

Olimpija (Ljubljana) — Zupan
čič, Račič, Jovičevič (Ceh); Kokot, 
Soškič, Srbu, Frančeškin, Poplvoda 
(Zagorc), Petrovnlc, Arslanagič (Ni
količ), Com.

Sodnik — Corbelli iz Vidma.
Strelci: v 4’ p.p. Cremaschi, v 22’ 

Mantellato; v 28’ d.p. Del Zotto II, 
v 35’ Zagorc.

Gledalcev je bilo 1000. Kotje: 7:4 
za Udinese.

Izkupiček tekme je namenjen po- 
plavljencem.

WB^m

PONZIANA — Canipion, Zelaschi, Maranzana, Giraudi, Bembo, Fer- 
rini, Rossetti, Rautnik, Abrami, Flora, Grosich (Cecco).

RIJEKA — Bobu., Tataj, Gasparini, Vučak, Mesaros, Maričič, Silič, 
Madžarac, Srok, Ivančič, čulumovič.

Pred nastopom prvih moštev sta 
se tedaj maloštevilnemu občinstvu 
predstavili mladinski enajsterici Ri
jeke in Ponziane. V prvi tekmi na 
Reki so zmagali Tržačani 1:0, vče
raj pa so se jim gostje pošteno od
dolžili in so jih prisilili k predaji s 
4:0. Igra gostov je bila na izredni 
višini, medtem ko so Tržačani po
kazali več živahnosti in vztrajnosti, 
s katerima so bili večkrat enako
vredni gostom. Pred vrati pa niso 
znali izkoristiti redkih priložnosti, 
ki si jih niso znali niti ustvariti.
Vsaj v takem številu ne kot gost
je.

Rečani so od vsega začetka vze
li vajeti v svoje roke in so že po 
15 minutah igre prišli s Siličem v 
vodstvo. Kljub premoči pa niso mo- 
gl več raniti dobrega Campiona, 
ki je večkrat rešil vrata Ponziane, 
kot je tudi vratnica odbila v 29’ si
lovit diagonalni strel Sroka.

Šele v začetku drugega polčasa 
so se Tržačani nekoliko razživeli 
in delali preglavice tekmecem, ven
dar le s sterilno premočjo na sredi 
igrišča. Največjo priložnost dneva 
je imela Ponziana v 27’, ko ji je 
sodnik prisodil kazenski strel Dia
gonalni predložek je Flora, ki je 
bil v izredno ugodnem položaju kak 
meter od vratarja, prestregel, ven
dar žogi ni znal dati primerno smer, 
zaradi česar je postala plen gibč
nega Bobiča.

V 29’ so gostje povečali rezultat 
z varljivim strelom Sroka, ki je 
sam izvedel prodor po levi in po
slal brez prepričanja visoko žogo 
proti vratom Campiona. Ta je me
nil, da gre ven in ni primerno po
segel. 2:0. Dve minuti kasneje so 
prišlo pred vrati Ponziane do zme
de in do avtogola, ki ga je zakrivil 
Giraudi.

bertas: 14:2, 16:8, 24:14, 28:15, 32:21.
V drugem delu igre so borovci 

Začeli snet s Dostavo prvega polča
sa, in sicer Spacal, Ambrožič),(lpW" 
dež, Zavadlal in Lakovič. NasprOt- 
n!ki pa so izvedli nekaj menjav, 
kaiti poznala se jim je že litru le
nost. Kmalu nato pa .ie trener Bo
ra Savo Spacal izvedel dve menja
vi: na mesto Zavadlala in Ambro
žiča sta vstopila Prinčič in Fabjan. 
Goričani pa so presenetili borovce 
s celo vrsto metov iz razdal ie, ta
ko da so se v 8’ nevarno približali 
plavim (36'37). Nato pa so se Savo 
in drugi s tremi zaporednimi us- 
pešn'mi protinapadi dokončno od
dal iili od nasprotnikov in ohranili 
razliko do konca tekme. Serija re
zultatov: Bor . libertas 32:21. 35:32, 
37:36. 42:37, 48:37, 51:41, 59:43.

Nekaj statističnih podaktov. Bo
rovci so dosegli povsem zadovolji
vo pnvnrečie v metih: 40 odstot
kov. Naiboli pozitiven je bil Za
vadlal 56 odst,. (9 metov, 5-krat 
uspešen), sledil je Fabjan 51 odst. 
(2 meta, 1 koš), Lakovič 46 odst. 
(22 metov, 10 košev) in Spacal 44 
odst. (18 metov, 8 košev). Tudi v 
osebnih metih so nlavi delno zado- 
volHH: povprečje 56 odst. (16 me
tov, 9 točk).

—edson—
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KLJUB NASTOPU 

Z NEPOPOLNO ŠESTERKO

Tesna zmaga Bora 
nad Libertas (Ts)

Včeraj sta se v občinski telovadnici Zandonai pri Sv. Soboti 
spoprijeli v tržaškem derbiju druge odbojkarske lige šesterki Bora 
in Libertasa. Zelo okrnjena postava slovenskega društva ni v začet
ku dopuščala nikakega upa na zmago. Nasprotno je Libertas še bolj
zagrizeno poprijel in z moralo na------------------
višku po zmagoviti tekmi v Raven- j slo je tako do rezultata 12:12. Živfi-

ODBOJKA V SOBOTO
V sotobo bodo v našem mestu 

naslednji tekmi odbojkarskih pr
venstev:

V telovadnici v Ul. della Valle: 
ob 20. uri BOR - GRAMSCI (mo

ška B liga)
Na stadionu «Prvi maj«; 
ob 21.15: BOR ED. PANINI

(ženska A liga).

n: vzel vajeti igre v svoje roke.
V prvem setu je Libertas stalno 

vodil in dosegel prednost 13:4. Te
daj pa se je Borovi šesterki odprlo 
in začela je nizati točko za točko. 
Dosegla pa je le zmanjšanje raz
like. Stanje je bilo 13:12, ko so 
belordeči spet pridobili servis in 
zmagali. Drugi in tretji niz sta bi
la prava «sagra» za Borovo ekipo, 
ki je vsilila nasprotniku svojo igro 
predvsem po zaslugi danes res od
ličnega Plesničarja, ki je bil na 
mreži gospodar položaja. Prednost 
Bora je bila vedno precejšnja in 
igra je bila tudi precej zanimiva 
in zelo zagrizena.

V četrtem setu pa se je silka 
obrnila. Tokrat je Libertas stopil 
na dirigentsko mesto in Bor je po
vsem odpovedal. Zamujene prilož
nosti so se vrstile druga za drugo 
in številni servisi so bili zgrešeni. 
Borovce je zajela še nervoza in so 
set izgubili brez pravega odpora.

Potreben je bil tako peti in odlo
čilni niz. žogo je dobil Libertas 
in takoj povedel. Borovci tokrat ni
so spali in so takoj izenačili, ter 
močno povedli s 6:1. Pri tem sta
nju pa so nekoliko popustili in 
dovolili prerojenemu nasprotniku, 
da jih dohiti in celo prehiti. Sta
nje je bilo sedaj vedno zelo Izena
čeno. Točke so sl sledile tako na 
eni kot na drugi strani, a vedno 
le po ena in le redkokdaj dve. Pri-

na napetost se je stopnjevala na 
obeh straneh, ki sta večkrat zgre
šili servis in predvsem podaje. Bo
rovci so se z velikim agonizmom 
dokopali do štirinajste točke, tako 
da je bilo stanje 14:12 za plave. 
Libretas pa jim je pri zadnji žogi 
odvzel servis in zmanjšal razliko 
na 14:13. Spet živčna napetost z 
mnogimi menjavami servisa in 
končno zadnja točka za Bor, ki je 
prišla kot prava odrešitev.

Za prikazano vnemo moramo po
hvaliti vse borovce: predvsem že 
omenjenega Plesničarja, nato še 
Vodopivca in Jurkiča, ki sta z do
brimi servisi mnogo pripomogla k 
zmagi danes močno okrnjene Boro. 
ve šesterke. Čutila se je predvsem 
odsotnost Veljaka v napadu, ki m 
bil danes tako učinkovit kot po 
navadi.

Izid
Bor . »Libertas 3:2 (12:15, 15:3, 

15:6, 4:15, 15:13).
Postavi
Libertas — Cipolla, Frison A., 

Germani, Giacomelli, Frison G., 
Marsich, Neubauer.

Bor — Vodopivec, Fučka, Mijot, 
Plesničar, Uršič, Šušteršič, Jurklč, 
Orel

Sodnik — Caputo Gino (Trst), 
stranski sodnik — Pipan S (Trst), 
zapisnikar — Callin S. (Trst)

t. v.
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